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اختلاف نرخ ارز بازار با نرخ ارز نیما به 2۵هزار تومان یعنی 
بیش از ۶۰درصد رسیده و اختلاف آن با ارز 2۸۵۰۰تومانی 
به 3۷هزار تومان رسیده؛ یعنی 2.3برابر شده است. باید این 
فاصله را به تدریج و در یک فاصله زمانی معقول اصلاح کنند.

براســاس گزارش مسوولان بانک مرکزی در طول سال 
گذشته یعنی ۱۴۰2، مبلغ ۶۹میلیارد دلار ارز با نرخی بسیار 
پایین تر از نرخ ارز در بازار، برای واردات تامین شــده است. 
از کل مبلغ ارز تامین شــده ۱۹میلیارد ارز 2۸۵۰۰تومانی 
به ازای هر دلار برای نهاده های کشــاورزی و دامی، دارو و 
تجهیزات پزشکی تخصیص یافته و ۵۰میلیارد دلار دیگر نیز 
با نرخ هردلار حدود 3۸هزار تومان از طریق سامانه نیما برای 
واردات سایر کالاهای مصرفی، مواد اولیه و کالاهای واسطه 
تخصیص و تامین ارز شــده است. یافته های علم اقتصاد و 
تجربه چند دهه گذشــته در کشــورمان به درستی حکم 
می کنــد که در میان مدت و بلندمدت یک رابطه تنگاتنگ 
و مستقیم بین روند تورم و نرخ ارز وجود دارد.ممکن است 
در کوتاه مدت مسوولان با اهداف سیاسی با سرکوب نرخ ارز، 
آن را در ظاهر و معاملات رسمی پایین نگه دارند و در مواقع 
وفور ارز با واردات پرحجم قیمت کالاهای قابل مبادله و نهایتا 
تورم را پایین نگه دارند؛ ولی با اولین شوک طرف عرضه در 
درآمد ارزی یا افزایش انتظارات تورمی در طرف تقاضا این 
جهش قیمت انجام می شود و روند بلندمدت رابطه مثبت بین 
تورم که اصولا یک پدیده پولی است و افزایش نرخ ارز اعاده 
می شود. مقاومت مسوولان سیاسی در برابر اصرار کارشناسی 
و فنی بانک مرکزی در گذشته برای حذف ارز۴2۰۰، مسیر 
را به جایی رســاند که به خاطر فاصله زیاد آن با نرخ بازار 
و حذف بی برنامــه آن در ۱۴۰۱ موجب جهش یک باره و 
بی سابقه  در قیمت کالاها شد.سال۱۴۰۱ هنگام اجرای طرح 
جراحی اقتصادی یا همان حذف۴2۰۰، سوال مهمی را در 
قالب یک پست تحلیلی در فضای مجازی مطرح کردم که 
بعد از حذف۴2۰۰ و به خاطر تداوم تحریم ها و مشــکلات 
ساختاری اقتصادی و تورم که نرخ بازار مدام تغییر خواهد 
کرد، برنامه دولت درباره نرخ ارز چه خواهد بود؟ ولی پاسخی 
نشنیدم. اما غیرمستقیم معلوم شد همان سیاست۴2۰۰ را 
این بــار با 2۸۵۰۰می خواهند ادامــه دهند. یعنی روز از نو 
روزی از نو. سال گذشته با ادعای تثبیت اقتصادی نرخ ارز 
ترجیحــی را در 2۸۵۰۰ و نرخ نیما را در محدوده 3۸هزار 
تومــان برای هر دلار ثابت نگه داشــتند، غافل از اینکه، با 
تورم بیش از ۴۰درصدی یا براســاس تخمین از آمار بانک 
مرکزی با تورم ۵۰درصدی و ادامه تحریم و تشدید انتظارات 
تورمی، نمی توان از این نرخ ها دفاع کرد.نتیجه چه شد؟ در 
ماه های پایانی سال و ابتدای سال۱۴۰3 کل عقب ماندگی 
نرخ ارز بازار ناشــی از تزریق دلار با نرخ پایین تر، با جهش 
3۰درصدی به ۶۵هزار تومان رسید.در طول سال۱۴۰2، با 
توجه به میانگین اختلاف ۱۵هزارتومانی نرخ نیما با نرخ ارز 
بازار، مبلغ بالقوه رانت توزیع شده بابت ۵۰میلیارد تخصیص 
و تامین ارز اعلامی، در حد ۷۵۰هزار میلیارد تومان می شود 
که قطعا بخش عمده آن بالفعل شــده اســت. درخصو ص 
ارز2۸۵۰۰تومانی میانگین اختلاف 2۵هزار تومانی آن با نرخ 
بازار، در ســال گذشته رانت بالقوه ۴۷۵هزار میلیارد تومان 
می شود. باتوجه به قیمت فزاینده محصولات و کالاهایی نظیر 
مرغ و گوشت، اتومبیل، موبایل و عمده کالاهای مصرفی و 
قطعات و مواد واسطه ای مصرفی مردم و بنگاه های تولیدی 
که مردم به عینه در بازار لمس می کنند، خوش بینانه ترین 
نظر این اســت که حداقل ۵۰درصد اختلاف نرخ به صورت 
رانت توزیع شده باشد. این یعنی حداقل ۶۰۰هزار میلیارد 
تومان رانت توزیع شده است، بدون تاثیر جدی در کنترل 
قیمــت کالاهای مرتبط و بدتر از آن موجب تاثیر منفی بر 
ارزش صادرات و تراز تجارت غیرنفتی و نیز زیان شرکت های 
صادرات محور بورسی و نهایتا سهامداران بورس شده است.

درحــال حاضر اختلاف نرخ ارز بــازار با نرخ ارز نیما به 
2۵هــزار تومان یعنی بیش از ۶۰درصد رســیده اســت و 
اختلاف آن با ارز 2۸۵۰۰تومانی به 3۷هزار تومان رسیده؛ 

یعنی 2.3برابر شده است.
بــه تجربه، توصیه خیرخواهانه اینجانب به مســوولان 
این اســت که این فاصله را به تدریج و در یک فاصله زمانی 
معقــول اصلاح کنند. تداوم این سیاســت نه تنها موجب 
ثبات اقتصادی نمی شود، بلکه موجب تحریک حرکت های 
سفته بازانه، خروج سنگین سرمایه و فاصله گرفتن نرخ بازار 

با نرخ های تثبیتی می شود.
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برنامهریزیدولتسیزدهمبرایصادراتمحصولاتدانشبنیان
مرتضی قدیمی  -     مدیر کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان تهران از برنامه ریزی برای صادرات محصولات دانش بنیان و تولیدات مشاغل خانگی و صنایع دستی خبر داد و گفت: آیین نامه ها و بخشنامه های 

متعددی از سوی دولت درباره شرکت های دانش بنیان و حمایت از آنها به تصویب رسیده است.

بخشنامه های متعددی 
از سوی دولت درباره 

شرکت های دانش بنیان 
و حمایت از آنها به 

تصویب رسیده است.

و گفت: درکنار آن صادرات تولیدات دیگر از جمله صنایع دســتی و مشاغل خانگی را نیز 
در دستور کار داریم.به گفته آذرپناه عرضه محصولات صادرات محور با رویکرد تعاونی های 
دانش بنیان و تعاونی های صادراتی از دیگر برنامه های پیش بینی شده است و تلاش شده 
بــا اختصاص غرفه های مختص کالاهای ایرانی در کشــورهای هدف، صادرات محصولات 
 از طریق اتاق های تعاون و بازرگانی انجام شــود و به شــکل مســتقیم در فروشــگاه های

 زنجیره ای کشورهای مورد نظر عرضه شود.

محمد آذرپناه، درباره برنامه های پیش بینی شــده درخصوص 
صادرات تولیدات دانش بنیان گفت: طی ســال های گذشته بخش 
تعاون در اســتان تهران بیشتر درگیر مشکل مسکن بود. به ویژه 
واحدهایی که تامین زمین یا بحث انتخاباتشان دچار مشکل شده 

بودند و ما پیگیری مشکلات آنها را در دستور کار قرار دادیم.
وی ادامه داد: در حوزه تولید و دانش بنیان برنامه های عملیاتی 

گســترده ای صورت گرفته که بخشــی از حمایتهــا معطوف به 
حمایت های بازاری اســت و طی چند سال گذشته آیین نامه ها و 
بخشنامه های متعددی از سوی دولت در بحث شرکت های دانش 

بنیان به تصویب رسیده است.
مدیر کل تعــاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان تهران درعین 
حال اولویت صادرات در اســتان را صادرات دانش بنیان ذکر کرد 

   تدوین نقشه راه تجارت ایران و عراق
مدیرکل دفتر غرب آسیای سازمان توسعه تجارت ایران با اشاره به برگزاری ششمین کمیسیون مشترک ایران و عراق، گفت: تلاش داریم موانع پیشروی در زمینه صادرات و واردات دو کشور را حل و فصل کنیم.عبدالامیر ربیهاوی عراق را شریک دوم تجاری ایران معرفی کرد 
و گفت: عراق جزو کشورهای اولویت دار ما در تجارت محسوب می شود؛ در سال های اخیر ما در تجارت با این کشور بر صادرات کالا با ارزش افزوده بالاتر مانند صادرات خدمات فنی و مهندسی تمرکز کرده ایم.این مقام مسئول با بیان اینکه ششمین کمیسیون مشترک ایران 
و عراق در حال برگزاری است، افزود: کمیسیون مشترک با حضور احسان خاندوزی وزیر اقتصاد و دارایی ایران و وزیر تجارت عراق ۱۶ اردیبهشت کار خود را آغاز کرد؛ در صورت جلسه این کمیسیون بندهای دستگاه های که در این کمیسیون نقش دارند آورده شده است.

رشد ۲۲ درصدی ارزش صادرات محصولات کشاورزی در سال گذشته
 مدیرکل توســعه تجارت خارجی وزارت جهاد کشاورزی از رشد 22 درصدی 
ارزش صادرات محصولات کشــاورزی در سال گذشته نسبت به سال ۱۴۰۱ خبر 
داد و گفت: با وجود تمام مشکلات و معضلات این رشد صادرات نویدبخش افزایش 
توانمندی های صادراتی ایران است.میثم جاهدی گفت با بیان اینکه مبادلات خارجی 
محصولات کشاورزی و غذایی در سال گذشته نسبت به سال ۱۴۰۱ از نظر وزن 
افزایش ۱3.۴ درصدی داشــته است، اظهار داشت: صادرات محصولات کشاورزی 
و غذایی از حدود ۷ میلیون و ۷۶۵ هزار تن در ســال ۱۴۰۱ به ۸ میلیون و ۸۰۶ 
هزار تن در سال ۱۴۰2 رسیده است.وی با اشاره به وضعیت صادرات سه محصول 
نخســت حوزه کشاورزی، افزود: در سال گذشــته از لحاظ وزنی، میزان صادرات 
هندوانــه حدود ۷۷۶ هزار تن، صادرات ســیب حدود ۷۵۵ هــزار تن و صادرات 
گوجه فرنگی ۴۷3 هزار تن بوده اســت. در خصوص محصول پســته هم با وجود 
اینکه مشــکلاتی در تولید و مســایل دیگر وجود داشت، صادرات در حجم بسیار 

کمی انجام شد، اما از لحاظ ارزش صادراتی، همچنان پسته رتبه اول را در اختیار 
دارد.مدیرکل توسعه تجارت خارجی وزارت جهاد کشاورزی به بازارهای صادراتی 
محصولات کشاورزی و غذایی اشاره کرد و گفت: کشورهای عراق، امارات، روسیه و 
افغانستان بیشترین بازارهای صادراتی ما بوده و این موضوع نشان دهنده آن است 
که ایران بیشترین تجارت این محصولات را با کشورهای اطراف دارد.جاهد اضافه 
کرد: نکته بسیار مهمی که از دید برخی در مورد عملکرد وزارت جهاد کشاورزی 
در حوزه صادرات مغفول مانده، این است که بسیاری از کشورها و بازارهای مصرف 
ما از جمله هند، چین و اتحادیه اروپا ضوابط سختگیرانه قرنطینه ای و وارداتی را 
برای واردات محصولات کشــاورزی و باغی از کشورهای مختلف وضع کردند که 
یکی از موفقیت ها در ســال گذشته که روند مســتمری نیز داشته، این بوده که 
توانسته است فرآیندهای تولید را با ساختارهایی که وجود دارد، تطبیق دهد.وی 
تصریح کرد: سیاست قطعی وزارت جهاد کشاورزی این است که هم زمان با تولید 

کالا بــرای تنظیم بازار داخل، تولید صــادرات محور را پیگیری کند و حمایت از 
تولیدکنندگان را با صدور بســیاری از دستورالعمل ها و بخشنامه ها در دستور کار 
دارد، البته این موضوعات و تصمیم گیری ها با همراهی و مشــارکت و کسب نظر 
بخش خصوصی بوده است.مدیرکل توسعه تجارت خارجی وزارت جهاد کشاورزی 
تصریح کرد: وزارت جهاد کشاورزی در وضع عوارض صادراتی به گونه ای عمل می 
کند که فضای صادراتی با کاهش تعرفه ها باز شود، البته هم زمان نیز انتظار داریم 
که بخش خصوصی و متولیان موضوع در انجمن ها و اتحادیه ها، در کنار صادراتی 
که انجام می دهند، تنظیم بازار داخل را هم مد نظر قرار دهند.جاهد با بیان اینکه 
در بعضی موارد تنظیم بازار داخل از جهت موجودی کالا و قیمت دچار نوســان 
می شود، گفت: در این موارد موظف هستیم برای حفظ منافع تمام مردم، عوارض 
صادراتــی وضع کنیم و اگر فرآیندهای تولید صادرات محور به صورت کامل اجرا 
شود، با کمترین نوسان در حوزه وضع عوارض و موارد صادراتی مواجه خواهیم بود.
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امید آفرینی برای اشتغالزایی بانوان در دولت سیزدهم
مریم لطفی    |      روند صعودی اشتغال زنان در دولت سیزدهم باعث شده تا در زمستان امسال، زنان فارغ التحصیل دانشگاهی مشارکت بالایی در 

اشتغالزایی کشور داشته باشند. چنانچه از مجموع 100 بانوی شاغل بیش از 50 بانو تحصیلات دانشگاهی داشته اند. گفتنی است، تعداد زنان فارغ 
التحصیل در یک سال منتهی به زمستان سال 1402 معادل 7.5 درصد افزایش یافته است.

وزیر صمت با بیان اینکه در تامین کشنده و اتوبوس نیازمند خارجی نیستیم، گفت: متاسفانه با دو بهانه تامین مالی و نیاز فوری، به سمت خارجی ها می روند.
 عباس علی آبادی در مصاحبه با صدا و سیما با اشاره به موضوع واردات اتوبوس و کشنده، گفت: امروز در تولید کشنده و اتوبوس نیازمند خارجی نیستیم بلکه نیازمند تأمین هزینه ها و زمان هستیم اما 

گاهی به بهانه تأمین مالی و گاهی به بهانه اینکه فوری نیاز داریم، واردات صورت می گیرد.
وی در پاسخ به سوالی درباره اینکه چگونه باید جلوی بهانه جویی ها را گرفت، تاکید کرد: به هر حال هر بار به دنبال بهانه هستند تا راهی پیدا کنند و به منفعت برسند.

وزیر صمت ادامه داد: در حال حاضر یکی از بهانه های مهم این است که تأمین کنندگان خارجی مایل به تأمین مالی هستند، بنابراین ما باید این بهانه ها را از بین ببریم و روش هایی را برای تأمین مالی و 
مشارکت دادن مردم در این امر پیدا کنیم تا با این بهانه ها به سمت خارجی ها نرویم.علی آبادی عنوان کرد: یکی دیگر از بهانه ها این است که گاهی اعلام می کنند تعداد زیادی دستگاه آن هم به صورت فوری 

نیاز دارند؛ در حالی که اگر این موضوع را از قبل به تولیدکننده بگوییم تولیدکننده هم نسبت به تولید محصول مذکور اقدام می کند.

در تامین اتوبوس نیازمند 
خارجی ها نیستیم

  ۹2 درصد متقاضیان واجد شــرایط 
قرارداد  ملی مســکن،  نهضت  تسهیلات 

امضا کردند
 بانــک مرکزی اعلام کرد: از تعداد ۸۷۱ هزار 
و ۸۶۱ نفر واجد شــرایط اخذ تسهیلات نهضت 
ملی مســکن ۸۰۲ هزار و ۸۰۴ نفر )حدود ۹۲ 
درصد از متقاضیان واجد شرایط( موفق به انعقاد 

قرارداد شده اند.
 بانــک مرکــزی دربــاره آخریــن وضعیت 
تســهیلات دهی بانک ها در موضوع نهضت ملی 
مســکن، اعلام کرد: حســب آمار اخذ شــده از 
ســامانه طرح های جامع حمایتی مسکن وزارت 
راه و شهرســازی، تا تاریخ ۱۶ اردیبهشــت ماه 
امسال از تعداد یک میلیون و ۷۵۲ هزار و ۹۷۸ 
نفر متقاضی معرفی شده به بانک های عامل در کل 
کشور، تعداد ۴۱۱ هزار و ۶۰ نفر تا تاریخ یادشده 
به بانک های عامل جهت اخذ تسهیلات موصوف 

مراجعه نکرده اند.
بر اســاس این گزارش، از تعداد یک میلیون 
و ۳۴۱ هــزار و ۹۱۹ نفر متقاضی که جهت اخذ 
تســهیلات مذکور به بانک هــای عامل مراجعه 
کرده اند، تعداد ۴۷۰ هزار و ۵۰۸ نفر )در حدود 
۳۵ درصــد از مراجعه کننــدگان( بنا به دلایل 
مندرج در سامانه مذکور از جمله نداشتن مدارک 
مورد نیاز، نداشتن وثایق قابل قبول، وجود معارض 
در زمین ملکی، نداشتن پروانه ساختمانی، عدم 
امکان تأمین ســهم آورده متقاضی و غیره، فاقد 
شرایط لازم جهت اخذ تسهیلات موصوف هستند.

حسب آمار اعلامی در سامانه مربوطه وزارت 
راه و شهرســازی، از تعداد ۸۷۱ هزار و ۸۶۱ نفر 
واجد شرایط اخذ تسهیلات مذکور، تعداد ۸۰۲ 
هزار و ۸۰۴ نفر )در حدود ۹۲ درصد از متقاضیان 
واجد شــرایط( موفق به انعقاد قرارداد به مبلغ 
۲،۶۷۸ هزار میلیارد ریال شده اند که از این تعداد 
تسهیلات مدنظر به تعداد ۶۲۴،۴۶۸ نفر و به مبلغ 

۱،۳۳۷ هزار میلیارد ریال پرداخت شده است.

 رشد 41 درصدی قراردادهای ثبت شده 
در سامانه »خودنویس«

بر اســاس آمار ارائه شــده معاونت مسکن و 
ساختمان، آمار قراردادهای ثبت شده در سامانه 
خودنویس در ۴۰ روز ابتدای امســال ۴۱ درصد 

رشد یافت.
به گزارش از وزارت راه و شهرســازی، طبق 
آمار ارائه شده از معاونت مسکن و ساختمان این 
وزارتخانــه، در ۴۰ روز ابتدایی ســال ۱۴۰۲ در 
ســامانه »ایران املاک« ۸۰ هزار و ۱۸۶ قرارداد 
ثبت شده بود، در حالی که در مدت زمان مشابه 
در سال ۱۴۰۳ در سامانه خودنویس ۱۱۲ هزار 
و ۸۶۴ قــرارداد ثبت و کدرهگیری صادر شــده 
است که نشان از رشد ۴۱ درصدی قراردادهای 

ثبت شده دارد.
بر طبق بررســی های انجام شــده،آمار یکم 
فروردین تا دهم اردیبهشت ۱۴۰۳ از مدت مشابه 
ســال ۱۴۰۲ به تعداد ۳۲ هــزار و ۶۷۸ قرارداد 
بیشتر اســت. این در حالی اســت که در سال 
۱۴۰۲ ثبت قرارداد اجاره و دریافت کد رهگیری 
فقط از طریق مشــاوران املاک امکان پذیر بوده 
است، درحالیکه با راه اندازی سامانه خودنویس 
مردم می توانند بر اســاس قانون، خودشان نیز 
قراردادهای اجاره را ثبت کنند.روند مراجعه مردم 
به سامانه خودنویس هر روز در حال رشد است 
و برخی مشکلات گزارش شده از سوی مردم به 
سرعت رفع شده است.توجه به این نکته که بیش 
از ۸۷ درصد قراردادهای ثبت شده تا کنون توسط 
مالکان یا مستاجران انجام شده، نشان داد که همه 
مردم توانمند هستند و فقط با ذکر نکات قانونی و 
یادآوری الزامات قرارداد اجاره ملک همه می توانند 

خودشان این کار را انجام دهند. 

 تسهیلات ودیعه مسکن به 445 هزار 
متقاضی پرداخت شد

مدیرکل دفتر طرح های نهضت ملی مسکن از 
پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن توسط بانک ها به 

بیش از ۴۴۵ هزار متقاضی خبر داد.
از وزارت راه و شهرســازی،  بــه گــزارش 
»ســیداحمد خادمیان«  به تشــریح روند ارائه 
تسهیلات ودیعه مسکن توسط بانک ها پرداخت 
و افــزود: تاکنون یک میلیون و ۶۵۴ هزار و ۳۶ 
نفر از متقاضیان در سامانه tem.mrud.ir ثبت نام 
کردند که از این میزان متقاضی ثبت نام شــده، 
یک میلیون و ۴۶۹ هزار و ۸۷۵ نفر حائز شرایط 

دریافت وام ودیعه مسکن شناخته شدند.
مدیرکل دفتر طرح های نهضت ملی مسکن 
ادامــه داد: از تعداد حائزان شــرایط دریافت وام 
ودیعه مسکن یک میلیون و ۳۳ هزار و ۳۰۵ نفر 
به بانک ها برای دریافت تسهیلات ودیعه مسکن 
معرفی شدند که بانک ها تاکنون با ۴۴۵ هزار و 
۶۸ نفر عقد قرارداد کردند.خادمیان تصریح کرد: 
با توجه به تکلیف قانونی، ضرورت دارد تا بانک ها 
نســبت به پرداخت تسهیلات به معرفی شدگان 
سرعت بدهند.تسهیلات ودیعه مسکن در تهران 
۲۰۰ میلیــون تومان، در مراکز اســتان ها ۱۵۰ 
میلیون تومان، در سایر شهرها به ۱۰۰ میلیون 
تومان و در روستاها به ۴۰ میلیون تومان رسیده 
است. چگونگی بازپرداخت این وام نیز با توجه به 
ســود ۱۸ درصدی که باید حداکثر در پنج سال 

پرداخت شود، محاسبه خواهد شد. 

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

اشــتغال بانــوان، در دولت ســیزدهم و پــس از مهــار کرونا روند 
شتاب گونه ای به خود گرفته است. نکته قابل تأمل اینکه در اشتغال بانوان 
چیزی که بیشتر مشهود است، افزایش روند اشتغال پذیری آنهاست. آنجا 
که در دولت سیزدهم میزان اشتغالزایی زنان در بخش های کارآفرینی و 

خود اشتغالزایی با حمایت این دولت افزایش یافته است.
کاهش نرخ بیکاری زنان و افزایش نرخ مشــارکت و اشتغال آنها در 
زمستان سال ۱۴۰۲ یعنی در پایان دومین سال فعالیت دولت سیزدهم 
نشــان می دهد که بازار کار زنان با رونق مواجه شده است، همچنان که 
گفته شد، افزایش فعالیت زنان در حوزه اشتغالزایی خانگی و مشارکت در 
تعاونی ها و همچنین کارآفرینی نمونه های موفق در این باره بوده است. 
نشــان به آن نشان که مشارکت اقتصادی زنان در زمستان سال ۱۴۰۲ 
نســبت به زمستان ســال ۱۴۰۱، با ۰.۵ درصد افزایش به ۱۳.۸ درصد 
رسیده است و اشتغال آنها نیز با ۰.۴ درصد افزایش به ۱۱.۶ درصد رسیده 
است. بیکاری کل زنان نیز در این بازه زمانی با کاهش مواجه شده است.

   رشد مشارکت زنان فارغ التحصیل در بازار کار
اما رشد اشــتغال خدماتی که پشتوانه بخش صنعتی و مولد کشور 

اســت و به طور عمده نیاز به مهارت و تحصیلات دارد نشان می دهد که 
در این بخش نیز بانوان تحصیلکرده با فراهم شدن بستر لازم برای آنها 

توانسته اند که میزان اشتغال پذیری شان را افزایش دهند.
در زمســتان ســال ۱۴۰۲، بیش از ۲ میلیون و ۴۰۷ هزار خانم در 
بخش زنان فعالیت داشــته و بیــش از ۹۵۰ هزار بانوی دیگر در بخش 

صنعت فعالیت داشته اند.
هرچند که نسبت سهم زنان در بخش صنعت در زمستان سال ۱۴۰۲ 
با کاهش بسیار اندکی مواجه شده اما بخش خدمات که پشتوانه تولید 

اقتصاد کشور است توانسته این گروه را جذب کند.
در ایــن بخش زنان تحصیلکرده نقش عمده ای را ایفا کرده اند. زنان 
دانشــگاهی در زمستان ۱۴۰۲ نســبت به زمستان سال ۱۴۰۱، بخش 
بیشتری از بازار کار را به خود اختصاص داده اند. ارزیابی داده های آماری 
زمســتان سال ۱۴۰۲، نشان می دهد که از ۱۰۰ زن شاغل، بالغ بر ۵۰ 
بانو تحصیلات دانشگاهی داشته اند و نسبت به زمستان سال ۱۴۰۱ روند 

افزایشی داشته است.
در زمســتان ۱۴۰۲، سهم اشتغال زنان دانشگاه رفته به کل شاغلان 
بازار کار در ســال جاری ۵۰.۹ درصد اعلام شده است. به معنای دیگر، 

از هر ۲ زن شاغل در بازار کار، یک نفر فارغ التحصیل آموزش عالی بود.
نکته قابل تأمل برانگیز این است که میزان مشارکت زنان فارغ التحصیل 
روند افزایشــی داشــته اســت. یعنی امید به یافتن شــغل متناسب با 
تحصیلاتشان باعث شده که آنها در اقتصاد کشور مشارکت داشته باشند 
و تمایل شان برای یافتن کار افزایش یافته است. نشانی آن سهم بالای نرخ 
بیکاری جمعیت فارغ التحصیل بانوان از کل بیکاران زن است. در زمستان 
سال ۱۴۰۲، سهم نرخ بیکاری زنان فارغ التحصیل نیز با کاهش ۰.۸ درصد 

مواجه شده و از ۷۰.۳ درصد به ۶۹.۵ درصد رسیده است.

  علت افزایش سهم فارغ التحصیلان زن در اشتغال
در دولت سیزدهم سیاست گذاری ها در راستای توسعه زیرساخت  های 
فناوری اطلاعات توانسته موقعیت  های شغلی زیادی برای بخشی از افراد 

دارای تحصیلات دانشگاهی ایجاد کند.
بــه عنوان نمونه، توســعه خدمات مدرنی مانند خدمات مشــاوره در 
حوزه  های مختلف، خدمات بازاریابی و امثالهم، خواهد توانست بخشی از 
نیــروی کار ماهر را جذب کند. در کنار این موارد، توســعه صنایع مدرن 
بخش خصوصی، چون به تحصیلکردگان و افراد ماهر آشنا با علوم مدرن 
نیازمند هســتند، خواهد توانست به کاهش نرخ بیکاری فارغ التحصیلان 

دانشگاهی کمک کند.
از طرفی اغلب موانع رشد تولید در این دولت برداشته شده است چرا 

که بدون رفع این موانع امکان توسعه اشتغال مولد وجود ندارد.

  دلایل اشتغالزایی زنان بخصوص دانش آموختگان دانشگاهی
در دولت سیزدهم

در این میان، رشد سریع سهم بانوان تحصیلکرده در بازار کار باعث شد تا 
ساختار مشاغل به شکلی تغییر کند که ورود زنان به بازار کار تسهیل شود.

منتقدان همواره در این دولت انتقاد می کنند که چرا بین بازار کار زنان 
و مردان شکاف عمیقی وجود دارد، غافل از آنکه آنها خود را به فراموشی 
زده انــد، چرا که در این زمینه در حوزه اجتماعی هم باید طرز فکر مردم 
به تدریج اصلاح شــود و افکار عمومی بپذیرد که زنان به مشاغل مختلف 
وارد شوند. موضوعی که محمود کریمی بیرانوند، معاون توسعه کارآفرینی 
و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در گفت وگویی با »ایران«، به 
آن اشــاره کرده بود. نوع نگرش جامعه تغییر چندانی نسبت به دهه  های 
پیش نداشته و لذا فعالیت زنان در بسیاری از موقعیت  های شغلی چندان 
مورد پذیرش قرار نگرفته است. در این دو سال و نیم اخیر، سهم زنان بویژه 
فارغ التحصیلان در اشتغال افزایش یافته و این نشان می دهد که دولت در 
حوزه فرهنگ ســازی اشتغال زنان و همچنین ایجاد بستر لازم برای ورود 
آنها را هموار کرده است. هدیه ای که دولت سیزدهم به بانوان داده است.

         رشد 4.8 درصدی نرخ مشارکت اقتصادی زنان
بانوان دانش آموخته دانشــگاهی در انتهای سال ۱۴۰۲، بیش از یک 
میلیون و  ۹۱۸ هزار فرصت شــغلی را از بازار کار زنان در اختیار داشــته 
اند که این میزان سهم برابر  ۵۰.۹ رصد بوده است. این تعداد در انتهای 
ســال ۱۴۰۱، یک میلیون و ۷۸۲ هزار نفر بوده  است و سهم آنها از کل  

اشتغال زنان کشور ۴۹.۷ درصد بوده است.
سهم بانوان دانش آموخته دانشگاهی از کل میزان بیکاران زن در انتهای 

سال ۱۴۰۲ نیز، با افت ۰.۸ درصد به ۶۹.۵ درصد رسیده است.
رشــد ۴.۸ درصدی تعداد بانوان در مشــارکت اقتصادی نشــان می 
دهد که رونق بازار کار بانوان در یک ســال منتهی به زمســتان ســال 
۱۴۰۲ شکوفا شده اســت. بطوری که بیش از ۲۰۸ هزار زن به جمعیت 
 فعــال زنان در این بازه زمانی اضافه شــدند و تعداد آنهــا به ۴ میلیون

 و ۴۶۵ هزار نفر افزایش یافت.

رکوردشکنی تراز مثبت تجاری ایران

تمدید طرح فجرانه کالابرگ الکترونیکی دور از انتظار نیست

دولت سیزدهم اتفاق مهم دیگری را برای اقتصاد کشور ثبت کرد. با توجه به فراهم 
شدن بســترها برای افزایش صادرات کشور و مذاکره با کشورهای مختلف با هدف 
توســعه روابط و همکاری های مشترک، تجار و بازرگانان کشورمان موفق شدند در 
فروردین ماه سال  جاری و باوجود تعطیلات متعدد نوروز بیش از ۷ میلیارد و ۶۸۰ 
میلیون دلار صادرات و ۲ میلیارد و ۷۴۰ میلیون دلار واردات داشــته باشند. بدین 
جهت در مقایســه با مدت مشابه سال گذشته، رشد ۴۸ درصدی در تجارت کشور 
به دست آمده و مهم تر آنکه تراز تجاری کشور با اختلاف معناداری مثبت شده است.

این موفقیت در حالی به دست آمده که همچنان برخی ها به دنبال تخریب دولت 
سیزدهم هستند و می خواهند با کوچک شمردن دستاوردهای حاصله، دولت سیزدهم 
را تضعیف کنند. این منتقدان با اظهاراتشان آب بر آسیاب دشمن می ریزند و به دنبال 
این هستند که ایران ضعیف و به جای صادرات، موضوع واردات کالا به کشور تقویت 
شــود. شاهد بودیم که در ۸ ســال دولت روحانی، واردات کالا به کشور، به سرعت 
جان گرفت و تولیدکننده داخلی کنار گذاشــته شد. در آن دوره، تولیدکنندگان با 
کمبود مواد اولیه روبه رو بودند و در مقابل ارزهای ملی به ســمت واردات کالاهای 
نهایی می رفت. کالاهایی که خیلی از تولیدکنندگان کشورمان امکان تولید و عرضه 

آن به بازار را داشتند.
این رویه غلط سبب شد که اکثر واحدهای صنعتی، از گردونه تولید خارج شوند 
و به سمت تعطیلی یا کاهش تولید بروند. فقط استناد به آمار طرح پایش واحدهای 
صنعتی غیرفعال کل کشــور گویای آن است که از ابتدای دولت سیزدهم تا اسفند 
۱۴۰۲ بیــش از ۴ هزار و ۱۱۸ واحد تولیدی راکد در بخش صنعت به چرخه تولید 

بازگشته اند و قرار است به سرعت ۳ هزار واحد دیگر به این لیست اضافه شوند.
دولت سیزدهم در حمایت از صنایع کشور، جلوگیری از مصرف گرایی و ایستادن 
روبه روی ســوداگران، فعالان اقتصادی را تشــویق به واردات کالاهای سرمایه ای و 
واســطه ای کرد و در این میان در تمام نشســت های بین المللی، نمایندگان بخش 
خصوصی را با خود همراه کرد و همچنین از تمام هیأت های سیاســی که به ایران 
آمدند، خواست که توسعه تجارت با بخش خصوصی ایران را مدنظر قرار دهند. بر این 
اســاس در این مدت شاهد کمترین صدور بخشنامه و مصوبه بودیم و همواره دولت 
سیزدهم تلاش کرد که فعالان اقتصادی فارغ از هیاهوهای بدخواهان نظام جمهوری 
اســلامی ایران باشند و در آرامش فعالیت کنند. همین رویکرد و نگاه سبب شد که 
در آمارهای مختلف، شاهد افزایش واردات کالاهای سرمایه ای و واسطه ای به کشور 
باشیم و کالاهای مصرفی سهم کمتری از واردات کشور را به خود اختصاص دهند. 
فعالان اقتصادی هم نســبت به سال  جاری نگاه مثبتی دارند و آماده فتح بازارهای 
جدید هستند. در این میان توصیه اکثر کارشناسان و فعالان اقتصادی این است که 

تجار و بازرگانان کشورمان بازارهای آفریقایی را هدف قرار دهند. برگزاری ششمین 
نمایشگاه توانمند ی های صادراتی )ایران اکسپو ۲۰۲۴( در هفته گذشته و استقبال 
گسترده کشورهای مختلف از این نمایشگاه نشان داد که ایران در مسیر موفقیت در 
حال گام برداشتن است. فعالان اقتصادی که از کشورهای مختلف به ایران آمده بودند، 
از پیشرفت های پرشمار ایران، ابراز تعجب و خرسندی می کردند. پیش بینی ها بر این 
است که در ماه های آینده و پیرو این نمایشگاه حجم تجارت کشور سیر صعودی به 
خود بگیرد. مهدی ضیغمی، رئیس سازمان توسعه تجارت ایران نیز اعلام کرد است 
که حدود ۳ تا ۵ میلیارد یورو تفاهمنامه تجاری در این نمایشگاه منعقد شده و این 
توافق ها در یک فرایند یک تا دو ساله به قرارداد و ایجاد فرصت تجاری منجر می شود.

تمام آمارها نشان می دهد که وضعیت تجاری کشور رو به بهبود است. روز گذشته 
مرکز آمار اروپا )یورو اســتات( گزارش داد که تجارت ایران و ۲۷ عضو اتحادیه اروپا 
در دو ماهه نخست سال  جاری میلادی به ۸۴۷ میلیون یورو رسیده است. مبادلات 
ایران و اتحادیه اروپا در دو ماهه نخســت ۲۰۲۴ نسبت به مدت مشابه سال قبل ۸ 
درصد افزایش داشــته است. در ماه های ژانویه و فوریه سال قبل ۷۸۰ میلیون یورو 
کالا بین دو طرف مبادله شده بود. براساس این گزارش واردات اتحادیه اروپا از ایران 
در دو ماهه نخســت ۲۰۲۴ با افزایش ۳ درصدی نســبت به مدت مشابه سال قبل 
مواجه شــده و به ۱۴۴ میلیون یورو رسیده اســت. در ماه های ژانویه و فوریه سال 
قبل ۱۳۹ میلیون یورو کالا از ایران توسط کشورهای اروپایی وارد شده بود. صادرات 
اتحادیه اروپا به ایران در ماه های ژانویه و فوریه امسال نیز ۹ درصد نسبت به مدت 
مشابه سال قبل افزایش یافته و به ۷۰۳ میلیون یورو رسیده است. اتحادیه اروپا در 
دو ماهه نخســت سال قبل ۶۴۱ میلیون یورو کالا به ایران صادر کرده بود. براساس 
این گزارش تجارت ایران و اروپا در دومین ماه سال  جاری میلادی رشد قابل توجه 

۳۰ درصدی داشته و از ۳۵۸ میلیون یورو در فوریه سال ۲۰۲۳ به ۴۶۸ میلیون یورو 
در فوریه ۲۰۲۴ رسیده است. صادرات اروپا به ایران در فوریه امسال نسبت به مدت 
مشــابه سال قبل با افزایش ۳۲ درصدی مواجه شده و به ۳۹۲ میلیون یورو رسیده 
است. صادرات اروپا به ایران در فوریه سال قبل ۲۹۷ میلیون یورو گزارش شده بود. 
صادرات آلمان به ایران در فوریه امسال ۴۶ درصد رشد کرده و به ۱۴۱ میلیون یورو 
بالغ شده است. صادرات فرانسه به ایران نیز با ۳۷ درصد رشد به ۳۳ میلیون یورو و 
صادرات ایتالیا با کاهش ۶ درصدی به ۴۲ میلیون یورو رسیده است. واردات اتحادیه 
اروپا از ایران نیز در فوریه ۲۰۲۴ با رشــد ۲۴ درصدی نســبت به مدت مشابه سال 
قبل به ۷۶ میلیون یورو رســیده اســت. این رقم برای فوریه سال ۲۰۲۳ بالغ بر ۶۱ 
میلیون یورو اعلام شده بود. واردات آلمان از ایران در فوریه امسال تغییر محسوسی 
نداشــته و در ســطح ۱۹ میلیون دلار باقی مانده است. اما واردات اسپانیا از ایران با 
رشــد ۶۶ درصدی مواجه شده و به ۹.۳ میلیون یورو رسیده است. واردات ایتالیا از 
ایران نیز ۹۶ درصد رشد کرده و به ۲۶.۱ میلیون یورو افزایش یافته است. ایتالیا در 

فوریه سال قبل ۱۳.۳ میلیون یورو کالا از ایران وارد کرده بود.

 شفاف سازی روند تجارت 1402
درخصوص آمار تجارت ســال گذشته باید عنوان کرد که تجارت خارجی کشور 
)مجموع واردات و صادرات( در سال ۱۴۰۲ با ۲.۶ درصد افزایش به رقم ۱۵۳ میلیارد 
و ۱۷۰ میلیون دلار رسیده است. از این میزان تجارت خارجی کشور، ۸۶ میلیارد و 
۸۹۰ میلیون دلار به صادرات با احتساب نفت، برق، خدمات فنی مهندسی و تجارت 

چمدانی و ۶۶ میلیارد و ۲۸۰ میلیون دلار به واردات اختصاص داشت.
در این مدت میزان صادرات بدون احتســاب نفت، برق، خدمات فنی مهندســی 
و تجــارت چمدانی، ۱۳۶ میلیون و ۴۰۹ هزار تن کالا به ارزش ۴۹ میلیارد و ۳۳۰ 
میلیون دلار بوده که به لحاظ ارزش ۸.۸۷ درصد کاهش و از حیث وزن ۸۲/۹ درصد 
افزایش داشته است. در این مدت ۳۵ میلیارد و ۸۷۰ میلیون دلار نفت، ۳۷۰ میلیون 
دلار برق و یک میلیارد و ۲۹۳ میلیون دلار خدمات فنی مهندســی صادر شد. لازم 
به ذکر است که در ۱۲ ماهه سال ۱۴۰۲ بدون احتساب صادرات نفت خام، خدمات 
فنی مهندسی و برق حدود ۱۶.۸۷ میلیارد دلار کسری تجارت خارجی و با احتساب 
صادرات نفت خام، خدمات فنی مهندســی و برق شاهد ۲۰.۶ میلیارد دلار با مازاد 
تجــارت خارجی روبه رو بودیــم. در این مدت همچنین ۴۸ میلیون و ۸۰۰ هزار تن 
کالای پتروشــیمی به ارزش ۱۹ میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار صادر شده است که به 

لحاظ وزن و ارزش به ترتیب ۱۱.۳۲ درصد و ۲۸.۵۹ درصد کاهش نشان می دهد.

 با توجه به اســتقبال مردم از طرح کالابرگ الکترونیکی و ارتقای امنیت غذایی 
هفت دهک جامعه با دریافت یارانه تشویقی، احتمال اینکه این طرح با بررسی عمیق 
و تأمین بودجه به همین شــکل یا اشــکال دیگر از پرداخت یارانه مضاعف به مردم 

تمدید شود، دور از انتظار نیست.
 دولت ســیزدهم در راستای ارتقای امنیت غذایی مردم و اثرگذاری یارانه بر سر 
سفره آن ها، طرح سه گانه کالابرگ الکترونیکی، یارانه مادران باردار یا دارای کودک 

شیرخوار سه دهک اول درآمدی و یارانه برای کودکان هفت دهک درآمدی جامعه 
که نیازمند تغذیه مضاعف هستند را در دستور کار قرار داد و اجرایی کرد.

هر کدام از این طرح ها برای قشــر خاصی تعریف شدند تا امنیت غذایی آن ها از 
طریق یارانه ارتقا یابد یا تقویت شود. طرح فجرانه یکی دیگر از ابتکارات دولت در حوزه 
تشــویق مردم به خرید اقلام خوراکی با قیمت پایه بود؛ به این شکل که آن ها سبد 
غذایی تعریف شده مشتمل بر ۱۱ قلم کالای اساسی را با قیمت پایه خریداری کنند.

»طرح فجرانه« در راســتای حمایت مضاعف از ســبد غذایی خانوار یارانه بگیر با 
اولویــت خانوار دهک های پاییــن جامعه )اول تا هفتم( هم زمان با چهل و پنجمین 
ســالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اســلامی از ۱۷ بهمن ماه سال گذشته آغاز و تا 
۱۷ اردیبهشت ماه )فردا( ادامه دارد. در این طرح اعتبار تشوقی خرید ۱۱ قلم کالای 
اساســی از طریق کالابرگ از ۱۲۰ هزار تومان به ۲۲۰ هزار تومان افزایش یافت و 
شرط خرید ۲۰۰ هزار تومان از مبلغ یارانه برای دریافت آن اعتبار تشویقی حذف شد.

   در دولت سیزدهم 
سیاست گذاری ها 
در راستای توسعه 

زیرساخت  های فناوری 
اطلاعات توانسته 

موقعیت  های شغلی 
زیادی برای بخشی از 

افراد دارای تحصیلات 
دانشگاهی ایجاد کند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1403/02/17
شماره : 1630
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سایه ترس مرداد 99 همچنان بر سر بازار

ابوالفضل حمیدی   |     رشد شاخص کل بورس در سه سال دولت سیزدهم 61.1 درصد و در دولت یازدهم 36.3 درصد بوده است.
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وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی ضمن بیان اینکه در دولت سیزدهم تاکنون ۱۶هزار تخت بیمارستانی به ظرفیت تخت های بیمارستانی اضافه شده، گفت: در نظر داریم ۱۵ هزار تخت دیگر تا پایان 
سال جاری به ظرفیت تخت های بیمارستانی اضافه کنیم.

 دکتر بهرام عین الهی در »ملاقات چهره به چهره نمایندگان اقشار مردمی با وزیر بهداشت« که امروز،  در نهاد ریاست جمهوری برگزار شد، اظهار کرد: اقدامات متعددی توسط دولت مردمی سیزدهم در 
حوزه ســلامت انجام شــده و این انتظار وجود دارد که رســانه ها به ویژه صداوسیما به تبیین دستاوردها بپردازند.وی بیان اینکه ظرفیت تخت های بیمارستانی در دولت سیزدهم افزایش یافته، گفت: ۱۶ هزار 
تخت به ظرفیت تخت های بیمارستانی کشور اضافه شد که معادل ۲۰ درصد تخت های بیمارستانی کشور است. وزارت بهداشت در نظر دارد که ۱۵ هزار تخت دیگر تا پایان سال جاری به ظرفیت تخت های 
بیمارستانی اضافه کند. وزیر بهداشت با بیان اینکه تعداد خانه های بهداشت تا پایان سال جاری به ۴۴۰۰ مورد می رسد، افزود: ۱۷۰۰ مورد به ظرفیت خانه های بهداشتی کشور اضافه کردیم و در نظر داریم 

که با افزایش ۲۷۰۰ مورد دیگر تا پایان سال جاری، تعداد خانه های بهداشت را به ۴۴۰۰ مورد برسانیم.

برنامه وزارت بهداشت 
برای پویش ملی سرطان

 پیشرفت نهضت ملی مسکن در غیاب 
بانک های خصوصی

 در حالی از تعداد ۸۷۱ هزار و ۸۶۱ نفر واجد 
شرایط اخذ تسهیلات نهضت ملی مسکن، ۸۰۲ 
هزار و ۸۰۴ نفر ) حدود ۹۲ درصد از متقاضیان 
واجد شرایط( موفق به انعقاد قرارداد شده اند که 
بانک های خصوصی کمترین مشارکت را در این 

طرح ملی دارند.
 بانک مرکزی آخرین وضعیت تسهیلات دهی 
بانک ها را در موضوع نهضت ملی مســکن اعلام 
کرد که بر اساس آن تا ۱۶ اردیبهشت ماه ۱۴۰۳ 
 از تعــداد یک  میلیون و ۷۵۲ هــزار و ۹۷۸ نفر 
متقاضی معرفی شــده به بانک های عامل در کل 
کشــور، تعداد یک  میلیون و ۳۴۱ هزار و ۹۱۹ 
نفر متقاضی به منظور اخذ تســهیلات مذکور به 

بانک های عامل مراجعه کرده اند.
بر اساس آمار اعلامی در سامانه مربوطه وزارت 
راه و شهرســازی، از تعــداد ۸۷۱ هــزار و ۸۶۱ 
نفر واجد شــرایط اخذ تسهیلات مذکور، تعداد 
۸۰۲ هــزار و ۸۰۴ نفــر )در حدود ۹۲ درصد از 
متقاضیان واجد شرایط( موفق به انعقاد قرارداد 
به مبلغ ۲،۶۷۸ هزار میلیارد ریال شده اند که از 
این تعداد تسهیلات مد نظر به تعداد ۶۲۴ هزار 
و ۴۶۸ نفر و به مبلغ یک هزار و ۳۳۷ هزار میلیارد 

ریال پرداخت شده است.
در این میان ســهم مشــارکت ۱۸ بانک در 
نهضت ملی مســکن تقریبا صفر بوده است که 
شامل بانک های شهر، کارآفرین، ملل، گردشگری، 
ایران زمیــن، اقتصــاد نوین، آینده، پارســیان، 
پاسارگاد، پست بانک، ســامان، سینا، سرمایه، 
خاورمیانه، کشاورزی، دی، توسعه تعاون و رفاه 

کارگران است.
همچنین نگاهی به میزان مشارکت بانک های 
شاخص نشــان می دهد بانک مسکن بیشترین 
مشــارکت را با ۸۵۱ هــزار و ۵۲۶ میلیارد ریال 

داشته است.
پس از آن بانک ملت با ۲۸ هزار و ۶۲۵ میلیارد 
ریال، بانک سپه با ۱۹ هزار و ۳۸۴ میلیارد ریال، 
بانک ملی با ۱۳ هزار و ۸۷۸ میلیارد ریال، بانک 
تجارت با ۱۱ هــزار و ۸۹۸ میلیارد ریال، بانک 
توسعه صادرات با یک هزار و ۵۲۰ میلیارد ریال، 
بانک صنعت و معدن با ۷۵۰ میلیارد ریال و بانک 
صــادرات با ۱۵ میلیارد ریال در رتبه های بعدی 
مشارکت در این طرح عظیم ملی قرار گرفتند. 

  تامین ارز برای واردات کالاهای اساسی، 
صنایع و خدمات از ۴.۸ میلیارد دلار گذشت

 معــاون ارزی مرکز مبادله ارز و طلای ایران 
گفت: از ابتدای فروردین ماه تا دهم اردیبهشت 
ماه امسال، ۴ میلیارد و ۸۴۵ میلیون دلار ارز برای 
واردات کالاهای اساسی، دارو، کالاهای تجاری و 
بازرگانــی، واردات در مقابل صادرات و خدمات 

تامین شده است.
به گــزارش از بانک مرکزی، علی طرزعلی با 
اعلام اینکه از ابتدای امسال تا روز ۱۰ اردیبهشت 
۴ میلیــارد و ۸۴۵ میلیون دلار ارز برای واردات 
کالاهای اساسی، دارو و کالاهای تجاری و بازرگانی 
تامین شــده است، اظهار داشــت: از این میزان 
ســهم کالاهای اساســی و دارو در نرخ ۲۸ هزار 
و ۵۰۰ تومان، یک میلیارد و ۱۱۲ میلیون دلار، 
کالاهای تجاری و بازرگانی با نرخ ۴۱ هزار تومان، 
۲ میلیــارد و ۷۸۲ میلیون دلار، بابت واردات در 
مقابل صادرات با نرخ توافقی ۸۲۴ میلیون دلار 
و بخش خدمات در نرخ ۴۴ هزار و ۳۱۴ تومان، 

۱۲۷ میلیون دلار ارز بوده است.
وی تأکید کرد: میزان تامین ارز بابت کالاهای 
اساسی و دارو از ابتدای سال تاکنون یک میلیارد و 
۱۱۲ میلیون دلار تخصیص یافته که از این میزان 
سهم کالاهای اساسی و کشاورزی ۹۹۸ میلیون 
دلار بابت گندم، دانه های روغنی، نهاده های دامی 

و سایر کالاها بوده است.

نگاهی به تاریخ حدود 
57 ساله بورس تهران 

و بازارسهام ایران 
حاکی از افت و خیزهای 

پی درپی است که 
درمجموع و بلندمدت 

رشد مداومی را نیز 
سپری کرده است. 
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از مرداد ماه سال ۱۳۹۹ که بازار سهام ایران با بزرگ ترین سقوط تاریخی خود مواجه شد، تاکنون بورس تهران با وجود رشدی 
که نســبت به ســقف ۲ میلیون واحدی آن دوره به ثبت رسانده اســت، در مقایسه با دوره های قبل با نوسان بیشتری نسبت به 

رخدادهای اقتصادی و غیراقتصادی از خود واکنش نشان می دهد.
درحالی که شــاخص کل این بورس در ابتدای ســال ۱۳۹۹ روی عدد ۵۰۸ هزار واحد قرار داشت به دلیل شرایط هیجانی و 
دعوت های مکرر مسئولان ارشد دولت وقت و هجوم مردم برای سرمایه گذاری در این بازار در ۱۹ مرداد این سال از مرز ۲ میلیون 
واحد گذشــت و درآن زمان رکورد تاریخی خود را شکســت، اما به محض شکسته شدن این کانال واقعی نبودن این رشد باعث 
ترکیدن حباب ها و روند نزولی پرشــیب شاخص شــد به طوری که در آخرین روز کاری اسفندماه ۱۳۹۹ شاخص کل بورس به 
سطح یک میلیون و ۳۰۷ هزار واحد سقوط کرد. با اتمام سال ۱۳۹۹، در سال ۱۴۰۰ نیز همین جو در بازار باقی ماند و در کل 

سال ۱۴۰۰ بازدهی و میزان رشد شاخص تنها ۶.۳ درصد بود، رقمی که تمام سهامداران را ناامید کرد.
دراین شرایط برخی از مسئولان دولت گذشته از جمله رئیس این دولت، ادعا کرده اند که وضعیت بورس و میزان رشد آن در 

دولت قبل بهتر بوده و دولت سیزدهم عملکرد قابل قبولی دراین زمینه نداشته است.
 

 روند رشد شاخص بورس
برای پاســخ به این ادعا باید به اعداد و ارقام رســمی و وضعیت بورس در مدت مشــابه هر دو دولت بپردازیم. برای درســتی 
مقایسه و تحلیل نمی توان سه سال نخست دولت سیزدهم را با کل و هشت ساله دولت های یازدهم و دوازدهم مقایسه کرد. براین 
اساس برای اینکه شاخص درستی داشته باشیم ضمن تحلیل شرایط، شاخص کل بورس در سه سال نخست دولت های یازدهم 

و سیزدهم را مقایسه می کنیم.
نگاهی به تاریخ حدود ۵۷ ساله بورس تهران و بازارسهام ایران حاکی از افت و خیزهای پی درپی است که درمجموع و بلندمدت 
رشد مداومی را نیز سپری کرده است. بررسی شاخص بورس تهران در دولت های مختلف نشان می دهد که همواره در چهارساله 
نخست دولت ها شاخص بورس رشد اندکی را تجربه می کند و در سال نخست و پایانی روند نزولی داشته است، اما در دوره دوم 

)چهارساله دوم( بدون استثنا شاهد رشد شاخص کل بورس هستیم.
بررسی شاخص کل بورس در سه سال نخست دولت های یازدهم و سیزدهم نشان می دهد، میزان رشد شاخص کل بورس تهران 

از ابتدای دولت یازدهم یعنی از ۱۴ مرداد ۱۳۹۲ تا ۱۳ اردیبهشت ۱۳۹۵، ۳۶.۳ درصد بوده است. 
دراین دوره شــاخص کل بورس از ۵۷ هزار و ۴۱۵ واحد در مرداد ۱۳۹۲ به ۷۸ هزار و ۲۸۵ 
واحد در اردیبهشت ۱۳۹۵ رسیده است. این درحالی است که درمدت مشابه دولت سیزدهم میزان 
رشد شاخص کل بورس تهران ۶۱.۱ درصد بوده است. شاخص کل بورس از یک میلیون و ۴۰۶ 
هزار و ۴۰ واحد در ۱۳ مرداد ۱۴۰۰ و ابتدای فعالیت دولت سیزدهم به ۲ میلیون و ۲۶۴ هزار و 

۹۱۷ واحد در ۱۲ اردیبهشت سال جاری افزایش یافته است.
بدین ترتیب رشــد شاخص کل بورس در مدت مشــابه هر دو دولت نشان از پیشتازی دولت 

سیزدهم است.
علاوه براین بررســی ارزش بازار بورس نیز حاکی از رشد ۳۸.۴ درصدی در دولت سیزدهم به 
میزان ۲۱۷۳ هزارمیلیارد تومان اســت. در ۱۳ مرداد سال ۱۴۰۰ و ابتدای دولت سیزدهم ارزش 
بــازار بــورس ۵۶۵۱ هزارمیلیارد تومان بود که این رقم در ۱۲ اردیبهشــت ماه جاری به ۷۸۲۴ 

هزارمیلیارد تومان افزایش یافته است.

 میراث سربار گذشته
به اعتقاد کارشناسان بازار هم اکنون ارزش ذاتی اغلب سهم های بازار سهام ایران ارزنده است، 
اما چه چیزی باعث شده تا شاخص کل بورس با وجود رشدی که داشته از جهش های پی درپی 

حذر کند.
 پاسخ به این سؤال درکنار عوامل و شرایطی که درخارج از بازارسهام همانند رخدادهای سیاسی 
و نظامی منطقه رقم خورده اســت به ترسی برمی گردد که ســایه آن از مرداد ۱۳۹۹ تاکنون بر 

سربازار باقی مانده است.
درواقع دعوت بدون برنامه و هیجانی مســئولان دولت قبل از مردم عادی و هجوم سهامداران 
تازه وارد به این بازار بدون آموزش و مهیا کردن شــرایط حضور باعث شــد تا بازار سهام ایران با 

بزرگ ترین ترس خود روبه رو شود.
 برهمین اساس و همان طور که کارشناسان بورس از آن به عنوان »دژاوو« یا آشناپنداری یاد 
می کنند تمام ســهامداران بورس با توجه به خاطرات تلخ ســال ۱۳۹۹ و ریزش شاخص و ذوب 
شدن سرمایه های خود همواره از تغییر شرایط بازار همانند آن سال واهمه دارند و به همین دلیل 
از ورود با ســرمایه زیاد یا باقی ماندن در بازار می ترســند و به محض بروز کوچک ترین شوکی از 

بازارخارج می شوند و بازار را با نوسان های شدید مواجه می کنند.
بنابراین مهم ترین عاملی که بازار را تحت تأثیر خود قرارداده نســخه اشتباهی است که دولت 
گذشــته در ســال ۱۳۹۹ برای بازار پیچید و آســیب های آن همچنان و تا امروز بر سربازار دیده 
می شود. به غیر از این باید اذعان کرد که نه تنها بازار سهام بلکه اقتصاد ایران در یک سال اخیر با 
شوک های بیرونی بی سابقه ای مواجه بوده که روی آن اثرگذاشته است. آغاز عملیات طوفان الاقصی 
و حملات تروریســتی رژیم صهیونیستی علیه ایران در طول ماه های گذشته یکی از بزرگ ترین 
ریســک های موجود برای بورس ایران بوده است که همانند سایر بازارهای منطقه این بازار را نیز 

تحت تأثیر خود قرارداده است.
 با وجود بازدهی ۶ درصدی بورس در سال ۱۴۰۰ به عنوان نخستین سال پس از ۱۳۹۹ تاریخی، 
بازدهی بورس در ســال ۱۴۰۱ به بیش از ۴۰ درصد رســید و با رشد بیش از ۵۶۹ هزارواحدی از 
یــک میلیــون و ۳۹۰ هزار و ۸۵۹ واحد در آخرین روز ۱۴۰۰ به یک میلیون و ۹۶۰ هزار و ۴۵۷ 
واحد درآخرین روز کاری ۱۴۰۱ رسید. در سال ۱۴۰۲ نیز بازدهی بورس رقمی بیش از ۱۱ درصد 
بود و به تبع آن شاخص کل بورس در پایان این سال به ارتفاع ۲ میلیون و ۱۹۵ هزار و ۹۲ واحد 
رســید که نشان دهنده رشــد بیش از ۲۳۴ هزار واحدی شاخص بورس بود. از ابتدای سال جاری 
تا روز ۱۲ اردیبهشــت ماه نیز شــاخص کل بورس با رشد بیش از ۳ درصدی به ۲ میلیون و ۲۶۴ 

هزار و ۹۱۷ واحد رسید.

 حمایت های دولت برای مهار هیجانات بورس
دولت سیزدهم اقداماتی برای حفظ حقوق سهامداران و بازگشت اعتماد به بازار سرمایه انجام 
داده و در مقاطــع مختلــف نیز تلاش کرده با حمایت های مقطعی هیجانــات بازار را مهار کند. 
متنوع سازی روش های تأمین مالی مسکن و ثبات بازار سرمایه، توسعه کمی و کیفی صندوق های 
سرمایه گذاری و طراحی صندوق های سرمایه گذاری جدید، تعیین تکلیف متوفیان سهام عدالت، 
توسعه برگزاری مجامع الکترونیکی، واریزهای منظم صندوق توسعه ملی به صندوق تثبیت، معرفی 
و طراحی ابزارهای جدید در راستای تنوع بخشی به سبد سرمایه گذاری آحاد جامعه، پرداخت سود 
سهام،  ایجاد امکان توثیق الکترونیکی سهام، اصلاح سازکارهای صندوق های ETF دولتی، اصلاح 
آیین نامه اجرایی آزادسازی سهام عدالت و... فهرست اقداماتی است که در این دولت و در راستای 

حمایت از بازار سرمایه انجام شده است.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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کشاورزی 

بازار فروش صنایع دستی 
سیستان وبلوچستان در 

کشور تقویت می شود 

معاون صنایع دستی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی کشور گفت: به دنبال ایجاد و تقویت بازارهای عرضه و فروش محصولات صنایع دستی سیستان و بلوچستان در پایتخت و نقاط 
مختلف ایران هستیم.  به گزارش محسن تازه روز، مریم جلالی ضمن قدردانی از تلاش های انجام شده در نمایشگاه ایران اکسپو تهران اظهار کرد: تولیدات صنایع دستی زنجیره هایی به هم پیوسته هستند 
که نباید صرفاً در حالت فرهنگی و ویترینی بمانند بلکه باید با برنامه ریزی های مدون و اقدامات جهادی هماهنگ، به ادبیات توسعه و کسب و کار نزدیک شود و در سطح ملی و بین المللی نقش آفرین باشد. 
معاون صنایع دستی وزارت میراث  فرهنگی افزود: سیستان و بلوچستان نیز عزم جدی را آغاز کرده و امیدواریم از طریق صنایع دستی، گردشگری، شیلات و لنج سازی و آبزیان و سایر ظرفیت ها و 
دارایی هایی که این استان دارد بتوانیم یک عنصر هویتی ویژه ای را به وجود آوریم. به گفته جلالی، ما نیز در معاونت صنایع دستی وزارتخانه در تلاش هستیم تا زنجیره اقتصادی صنایع دستی و معیشت 
عزت آفرین را برای تک تک فعالان حوزه صنایع دستی در کشور و فعالان این حوزه در سیستان  و بلوچستان را به وجود آوریم. او تاکید کرد: یکی از اقداماتی که به دنبال انجام آن هستیم ایجاد بازار 

ثابت عرضه و فروش محصولات صنایع دستی سیستان وبلوچستان در تهران و اقصی نقاط کشور است که پیگیر تحقق آن هستیم و در حال حاضر نیز وجود دارد اما نیازمند تقویت و گسترش است. 

صادرات خرما نسبت 
به سال قبل ۴ درصد 

در وزن و ۶.۷ درصد در 
 ارزش با افزایش

 همراه بوده است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 4
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1403/02/17
شماره : 1630

روی »کیفیت بخشی به نظام آموزشی« و »تقویت مدارس دولتی« تمرکز داریم

رئیس شورای اسلامی شهر رشت : تعدادی از مدیران و کارکنان مدیریت شهری ازدواج نکرده اند

سلمان محمدی مدیر کل آموزش و پرورش استان کرمانشاه در این مراسم با اشاره 
بــه نقش مهم معلمان در تعلیم و تربیت صحیــح دانش آموزان، افزود: همه ما در هر 

جایگاهی که هستیم باید قدردان زحمات معلم های خود باشیم.
مدیرکل آموزش و پرورش اســتان کرمانشاه با اشاره به تهیه نقشه راه سند تحول 
بنیادین آموزش و پرورش، گفت: الگوی مدرسه در تراز سند تحول بنیادین آموزش و 
پرورش تدوین شده و قرار شده این الگو در یک برنامه سه ساله در همه مدارس پیاده 
شــود. وی افزود: از مهرماه امســال این الگو در ۲۰ درصد مدارس دولتی اجرا خواهد 
شــد و در سال تحصیلی بعد ۴۰ درصد و سال بعد از آن هم ۴۰ درصد دیگر مدارس 
زیر پوشش این طرح خواهند رفت. وی اضافه کرد: همچنین قرار شده مهر ماه امسال 
۵۰ درصد مدارس غیردولتی و خاص هم بر اساس الگوی مدرسه در تراز سند تحول 

بنیادین آموزش و پرورش اداره شوند.
محمدی در ادامه اشاره ای هم به آثار مثبت اعمال معدل امتحانات نهایی در نتیجه 
آزمون سراســری داشــت و گفت: نتیجه اجرای این طرح در مناطق محروم به خوبی 
خود را نشــان داد. به عنوان مثال در اســتانی مثل کرمانشاه در حالی که در گذشته 
هیچ رتبه برتری در کنکور نداشتیم، سال گذشته دو رتبه برتر کنکور و ۲۷ رتبه زیر 

1۰۰ و بیش از۲۷۰ رتبه زیر هزار داشتیم.
مدیر کل آموزش و پرورش استان کرمانشاه با بیان اینکه بنا داریم امسال روی دو 
موضوع کیفیت بخشی به نظام آموزشی و تقویت مدارس دولتی به عنوان دو مطالبه 
اصلی مقام معظم رهبری در حوزه تعلیم و ترتیب تمرکز کنیم، گفت: در جهت کیفیت 
بخشی به نظام آموزشی برای بالا بردن معدل امتحانات نهایی دانش آموزان برنامه ریزی 

کرده ایم.  وی در ادامه اشاره ای هم به اجرای طرح شهید سید محمدسعید جعفری در 
استان داشت و گفت: در این طرح اردوهای دانش آموزی به عنوان بستری برای تعلیم و 
تربیت دانش آموزان مورد توجه قرار گرفته و این طرح در نهایت شناسایی استعدادهای 

دانش آموزان را دنبال می کند.
محمدی همچنین با اشاره به اجرای طرح شهید سلیمانی در راستای تجهیز مدارس 
به امکانات ورزشی، گفت: در 1.۵ سال گذشته قریب 6۰ مکان ورزشی با هدف نهادینه 
کردن ساحت زیستی بدنی در مدارس استان کرمانشاه ایجاد شده است. وی با اشاره 
به افزایش سهم آموزش و پرورش از اعتبارات عمرانی شهرستان ها گفت: سهم آموزش 
و پرورش از اعتبارات عمرانی شهرستانها از 3۰ میلیارد تومان در سنوات قبل به 1۰۰ 
میلیارد تومان در سال گذشته رسید و امیدواریم در بودجه امسال شاهد توجه بیشتر 

به آموزش و پرورش در اختصاص بودجه باشیم.
کسب رتبه برتر شورای آموزش و پرورش استان در سطح کشوری، کسب رتبه برتر 
شــورای تحقیقات آموزش و پرورش و نیز رتبه برتر در اجرای پروژه مهر از مهمترین 
افتخارآفرینی های دســتگاه تعلیم و تربیت اســتان کرمانشاه در سال گذشته بود که 

محمدی از آنها یاد کرد.

قانون گذار در ماده ۲8 ” قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت ” که در سال 
139۰ شمسی تصویب و مورد تائید شورای نگهبان قرار گرفت و به اجرا درآمد ، تاکید 
دارد : ” کلیه دســتگاههای مذکور در ماده )۲9( قانون برنامه پنجساله ششم توسعه، 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی جمهوری اسلامی ایران به ویژه وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســلامی، صدا و سیمای جمهوری اسلامی ایران، سازمان تبلیغات اسلامی، نهادها و 
مؤسســات عمومی غیردولتی، شــهرداری ها و دهیاری ها مکلفند در راستای آگاهی 
بخشی نسبت به وجوه مثبت و ارزشمند ازدواج به هنگام نیاز و آسان، تعدد فرزندان در 
خانواده و تقویت و حمایت از نقش های مادری و همسری، صیانت از تحکیم خانواده 
و مقابله با محتوای مغایر سیاست های کلی جمعیت و عوارض جانبی استفاده از روش 
های مختلف پیشــگیری از بارداری و نیز عوارض خطرناک پزشکی، روان شناختی و 
فرهنگی و اجتماعی ســقط جنین، اقدامات لازم از قبیل تولید و پخش فیلم، سریال، 

تبلیغات بازرگانی، برگزاری جشنواره ها و نمایشگاه ها را انجام دهند.”
رئیس شورای اسلامی شهر رشت در گفتگوی اختصاصی با خبرنگار ” آوای اقتصاد” 
پیرامون وظایف شهرداری ها در ماده ۲8 ” قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت ” 
، اظهار کرد : “باید دستگاه مختلف در این راستا فعالیت بکند و قانونگذار برای شهرداری 
یک ســری تکالیف مشخص کرده و شهرداری هم موظف به انجام آن تکالیف بوده و  
اجرای مفاد ماده ۲8 قانون جوانی جمعیت مورد تاکید ما به شهردار رشت می باشد 
که از طریق ســازمان فرهنگی و اجتماعی و همچنین روابط عمومی شهرداری مرکز 
که دو مجموعه دارای مسئولیت در این بخش می باشند، است حتماً برنامه ریزی بکنند 
و ما هم پیگیری خواهیم کرد که انشــاء لله با تدویــن برنامه های لازم در این بخش 
بتوانیم نقشی که قانونگذار برای مجموعه مدیریت شهری تکلیف کرده، اجرا بشود  ” .

محمد حسین واثق کارگر نیا ” با اذعان بر این که متاسفانه تاکنون شهرداری رشت 
نسبت به برگزاری جشنواره نمایشگاه و نصب بنر اقدامی نکرده است، تاکید کرد : من 
هم حتما به شهردار تاکید می کنم که دستورات لازم را بدهند و انشالله طی چند روز 

آینده شاهد اقداماتی از سوی شهردار خواهید بود.
وی تصریح کرد : متاسفانه استان گیلان و از جمله شهر رشت جزو پیرترین استان 
ها و شــهرهای کشور محسوب می شــود ، متذکر شد : همه مردم باید برای نجات از 

پیری کمک بکنند .
فرمانده اســبق نیروی انتظامی شهرســتان رشت ، اعتقاد دارد : در زندگی روزمره 
برخی از مردم یک سری چالش ها و مشکلات معیشتی و اقتصادی برای ازدواج و فرزند 

آوری وجود دارد که باید حل بشود.
واثــق کارگــر نیا ” با بیان این که از قدیم ایام این بحث وجود دارد : ” خداوند اگر 
دندان دهد ، نان دهد ” ، تصریح کرد : “دولت و دولت مردان با توجه به اینکه روز به 
روز جامعه گیلان دارد ضعیف می شــود و کم کم ســنت گیلان از بین می رود در این 

راستا باید یک مقدار عنایت ویژه تری بکند.
رئیس شورای اسلامی شهر رشت ، درخواست کرد : ان شاء لله دولت و دولت مردان 
در جهت ارتقای معیشت مردم و سطح زندگی مردم و ایجاد تسهیلات لازم برای زندگی 
که وقوع ازدواج را خصوصاً برای نسل جوان تسهیل بیشتر بکند، عنایت ویژه تری بکند.

واثق کارگر نیا ” با ابراز ناخرســندی از وضعیت نامناســب بیکاری در گیلان علی 
الخصوص شهر رشت ، می گوید : ” بحث اشتغال جوانان که الان گیلان یکی از مراکزی 
اســت که از لحاظ اشــتغال زایی در سطح بسیار پایینی است و درصد بیکاران بسیار 
زیادی نســبت به سایر استان ها دارد  ، نیازمند این است یک مقداری عنایت و توجه 

بیشتری دولت مردان به استان ما داشته باشند
وی با انتقاد از سیاســت چند دهه پیش مبنی بر : ” فرزند کمتر ، زندگی بهتر و 
آسایش بیشتر ” ، معتقد است : ”  متاسفانه یک سری باورها برخی مواقع در جامعه 
ایجاد کردیم ،در یک دوره فشــارها بر این بود : “فرزند کمتر  ،زندگی بهتر و آسایش 
بیشتر و یک سری فرهنگ سازی شد و یک سری با همین تبلیغات و شعارها زندگی 

کردند و یک سری سبک زندگی برای خودشان انتخاب کردند.
این شهروند گیلانی بر این باور است : ” الان به یک دوره ای رسیدیم که این سیاست 
غلط عامل ضرر برای جامعه شده ، به گونه ای که جامعه را ضعیف کردیم و کشور را 
داریم ضعیف می کنیم جمعیت را داریم نابود می کنیم و به این نتیجه رسیدیم شعاری 
که در آن ســال ها می دادیم ، شــعار اشتباهی بود و این رویه باعث شد که متاسفانه 
کشــور شرایط مطلوبی پیدا نکرده و الان هم به دنبال افزایش جمعیت و نصب اولاد 

کاهش سن ازدواج هستیم.
واثق کارگر نیا ” با ابراز ناخرســندی از این که : ” متاسفانه الان سن ازدواج خیلی 
بــالا رفته و بدتر از همه افزایش طلاق اســت که خیلــی از خانواده ها در مدت زمان 
کوتاهی زندگی شون ادامه پیدا نمی کنند و از هم پاشیده می شود که این خودش هم 
از آفت های این بخش اســت ” ، ابراز امیدواری کرد :  ان شــاء لله جامعه ما به جامعه 

آرمانی خودش نزدیک بشود .
وی اعتقاد دارد : اگر می خواهیم کشور ما پا بر جا بماند و فرهنگ و اصالت خودمان 
را حفظ بکنیم باید پشتوانه ها لازم را ایجاد بشود و این پشتوانه سازی هم با فرزندآوری 
اســت ، اذعان کرد : جامعه گیلان به خصوص گیلک ها نسلشــان دارد کم کم با این 
شرایط کاهش پیدا می کند و به سمت نابودی می رود نیازمند به تلاش بیشتری دارد.

 رشد ۱۲۰ درصدی تجارت ایران و پاکستان
 در بخش کشاورزی

کریم حسن پور- مجموع مبادلات تجاری ایران و پاکستان در بخش کشاورزی در دولت سیزدهم ۱۲۰ درصد رشد را نشان می دهد که در سفر اخیر رئیس 
جمهوری و وزیر جهاد کشاورزی با هیات همراه به پاکستان تفاهمنامه ای بین دو کشور به منظور افزایش حجم تبادلات کشاورزی به امضا رسیده است.

   اتصال مجدد واحد 3۰5 مگاواتی نیروگاه 
رامین اهواز به شبکه سراسری برق کشور

 

محســن حافظی مدیر عامل نیروگاه رامین با 
اعلام این خبر گفت: واحد 3۰۵ مگاواتی شــماره 
یک نیروگاه رامین بدلیل نشتی بخار از لوله های 
بویلر از مدار خارج شــده بود و با توجه به شرایط 
اقلیمی خوزســتان و نیاز مردم و صنایع به انرژی 
برق سعی کردیم در کوتاهترین زمان ممکن نسبت 
به رفع مشکل فنی این واحد تولیدی اقدامات فنی 
لازم را صورت دهیم.حافظی با اشاره به قدمت ۴۴ 
ساله واحد شماره یک و فرسودگی تجهیزات این 
نیروگاه قدیمی گفت؛ یکی از مهمترین چالش های 
این نیروگاه بخاری، نشتی بخار در لوله های بویلر 
است که باعث کاهش میزان بخار مورد نیاز توربین 
و نهایتا کاهش و یا توقف تولید برق در این مجموعه 
می شود.مدیرعامل نیروگاه رامین گفت؛ با توجه 
به اهمیت تولید برق بویژه در شرایط آب و هوایی 
خوزستان ،در یک عملیات جهادی و شبانه روزی 
همکاران ما توانســتند طی یک عملیات جهادی 
6 ســاعته اقدام به تعویض تعــدادی از لوله های 
معیوب و رفع این چالش در دمای محیطی بالای 
۷۰ درجه ســانتیگرادی نمایند.وی گفت؛ پس از 
اجرای این عملیات نفس گیر، هم اکنون این واحد 
3۰۵ مگاواتــی را در مدار تولیــد قرار دادیم.لازم 
بذکر است نیروگاه رامین اهواز با 6 واحد تولیدی 
بزرگترین نیروگاه بخاری کشور است و نقش مهمی 
در تامین برق مورد نیاز مردم و پشتیبانی از شبکه 

سراسری برق کشور ایفا می کند.

  بازدید میدانی شهردار بندرعباس از نوار 
ساحلی محدوده منطقه دو

به منظور نظارت بیشــتر بر خدمات رســانی 
به شــهروندان و گردشــگران ، شهردار و تعدادی 
از مدیران منطقه ۲ شــهرداری از نوار ســاحلی 
محــدوده منطقــه دو بازدیــد کردند.به گزارش 
مدیریــت ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری 
بندرعباس ، مهدی نوبانی شهردار بندرعباس ، به 
همراه مهدی احمدی مدیر منطقه دو شهرداری و 
رضا محمودی مدیر ناحیه مورد نظر جهت بررسی 
وضعیت بوســتان های ســاحلی منطقه ۲ از این 
محدوده بازدید کردند.گفتنی است وضعیت رفت 
و روب، سنگفرش خیابان، فضای سبز و درختان، 
ست بازی کودکان ، المان ها، آلاچیق ها و  پیست 
دوچرخه سواری از مواردی بودند که در این بازدید 
مورد تاکید قرار گرفتند و جهت رفع ایرادات موجود 

دستورات لازم ابلاغ شد.

  اکیپ های شــرکت توزیع نیروی برق 
گلستان برای تأمین برق پایدار مراکز برگزاری 

کنکور آماده باش کامل بودند

مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان 
گلســتان از آمادگی ۵1 اکیپ بحران و عملیات و 
قریب به 1۰۰ دستگاه ماشین آلات سبک و سنگین 
با اســتعداد نیرویی۴۰3۲ نفر ســاعت از پرسنل 
صنعت برق استان در راستای حفظ پایداری شبکه 
توزیع برق در دو روز برگزاری کنکور سراسری خبر 
داد.مومنی  : خبرنگار گلستان -   به گزارش روابط 
عمومی شــرکت توزیع نیروی برق گلستان؛ سید 
احمد موسوی گفت: آماده باش اکیپ های بحران 
و عملیات در ســطح اســتان، آمادگی اکیپ های 
عملیاتی در محل نقاط مانور شبکه، آماده به کاری 
دستگاه مولد دیزل سیار و بررسی لوازم اندازه گیری 
برق حوزه های امتحانی از جمله اقداماتی بود که 
صنعت برق اســتان به منظور پایداری شبکه برق 

مراکز برگزاری کنکور سراسری انجام دادند.
وی ضمن تأکید بر وضعیت مطلوب و پایداری 
شــبکه های توزیــع برق اســتان در حال حاضر 
اظهارکرد: سامانه 1۲1 مرکز اتفاقات برق به صورت 
شبانه روزی و در صورت بروز هرگونه خاموشی و 
خسارت ناشی از حوادث به شبکه برق استان آماده 
دریافت گزارش های احتمالی است تا در کمترین 
زمان ممکن نسبت به رفع نقص شبکه و پایداری 

برق شهروندان اقدام کنند.

 یکی از سیاست های دولت سیزدهم افزایش تعاملات با همسایگان بوده تا جایی که روابط ایران و پاکستان تحقق عینی تلاش های دولت در دو 
سال گذشته است و این کشور می تواند الگویی برای افزایش تعاملات با دیگر کشورهای همسایه باشد.

رئیس جمهوری در ملاقات هایی که قبلًا داشتند در حل و فصل مسائل زیرساختی در بخش کشاورزی با پاکستان در سال های 1۴۰۰ تا 1۴۰۲ 
اقداماتی را پایه ریزی کردند، به طور مشخص در سال 1۴۰1 با جلسات فشرده ای که با طرفی های پاکستانی برگزار شد، همه مسائلی که در گذشته 
مانع تجارت بخش کشاورزی ایران و پاکستان بود به صورت دور مذاکراتی و پایه ای برای صادرات سیب درختی، خرما، گوجه فرنگی، حبوبات، سیر 
و پیاز ایران به پاکســتان و همچنین صادرات محصولاتی همچون انبه، برنج، موز، برخی ادویه جات و نارنگی از پاکســتان به ایران که همیشه دارای 

مشکلات قرنطینه ای بود و ترانزیت محصولات پاکستانی از خاک ایران برای همیشه حل و فصل شد.

  رشد 3۰ درصدی صادرات محصولات کشاورزی ایران به پاکستان
میزان صادرات کشاورزی ایران به پاکستان در سال در سال 1399 حدود 399 میلیون دلار بود که این رقم در سال 1۴۰۲ به ۵۰۷ میلیون دلار 
رسید و رشد بیش از 3۰ درصدی داشته استبر اساس آمار رسمی گمرک جمهوری اسلامی ایران تجارت بین ایران و پاکستان در بخش کشاورزی از 
بدو دولت سیزدهم ارتقا پیدا کرده است، به طوری که در سال 1399 میزان صادرات کشاورزی ایران به پاکستان 399 میلیون دلار بود؛ این رقم در 
سال 1۴۰۲ به ۵۰۷ میلیون دلار رسید که بیانگر بیش از 3۰ درصد رشد است.بیشترین میزان صادرات ایران به پاکستان شامل 1۵۰ میلیون دلار 
محصولات لبنی، 1۷۰ میلیون دلار میوه و خشکبار، 9۰ میلیون دلار سبزی و صیفی و 8۰ میلیون دلار صنایع غذایی می شود.بر اساس این گزارش، 
در بخش واردات نیز سال 1399 حدود 16۲ میلیون دلار بود که این رقم در سال 1۴۰۲ که با 31۰ درصد رشد به 66۵ میلیون دلار رسید که این 

امر ناشــی از سیاست دولت سیزدهم برای افزایش حجم واردات برنج و گوشت 
از پاکستان بوده است.

پاکستان بعد از از عراق، امارات و روسیه، چهارمین کشور واردکننده محصولات 
کشاورزی و مواد غذایی از ایران است که این امر بیانگر توجه ایران به کشورهای 
همســایه اســت؛ بنابراین مجموع تبادلات تجاری ایران و پاکســتان در بخش 
کشــاورزی به یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار در دولت سیزدهم رسیده است، 
در حالی که این رقم در سال 1399 حدود ۵۵۰ میلیون دلار بود که اکنون فقط 
در بخش تجارت محصولات کشاورزی بیش از 1۲۰ درصد رشد را نشان می دهد.

بنــا بــر ایــن گــزارش، تــا بــه امــروز توافقــات مطــرح شــده معتبر 
کالاهــای  صــادرات  و  واردات  چشــمگیر  افزایــش  آن  نشــانه  و   بــوده 

کشاورزی بین دو کشور است.

  تقویت قرنطینه مرزی دو کشور از توافقات اصلی ایران و پاکستان
یکی از تفاهمنامه های مهم بین دو کشور در حوزه دامپزشکی مربوط به سفر 
اخیر رئیس جمهوری به پاکستان است که بعد از 1۴ سال مورد توافق قرار گرفت 
و به امضا دو کشور رسید؛ همچنین اخیراً با همکاری سازمان دامپزشکی ایران 
و دامپزشکی پاکستان مقرر شده تا تامین گوشت قرمز از این کشور در اولویت 
فعالیت ها قرار بگیرد به طوری تاکنون 8 هزار تن گوشــت قرمز از پاکســتان به 

طور رسمی وارد کشور شده و قرار است این حوزه تقویت شود.
این موافقتنامه همکاری دو کشــور در حوزه دامپزشکی و قرنطینه دامی را 
نهادینه می کند و نشان دهنده شکل گیری بالاترین سطح همکاری متقابل بین دو 
کشور است به طوری که همکاری های فنی صورت گرفته تا جایی که قرنطینه های 

مرزی دو کشور تقویت و ترانزیت کالا از خاک دو کشور تسهیل می شود.
همچنین در این سفر با توافق وزیر جهاد کشاورزی مقرر شد که حجم واردات 
ذرت و برنج بیشــتری از پاکســتان داشته باشیم و همچنین در بخش صادرات 

حجم بالایی انواع خشکبار، میوه و لبنیات وارد پاکستان شود.

  صادرات کود اوره به پاکستان
ایران یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان و صادرکنندگان کود اوره اســت در 
این تفاهم نامه مقرر شده که حجم بالایی کود اوره برای تقویت خاک کشاورزی 
پاکستان صادر شود به ازای آن برای توسعه کشت میوه های گرمسیری در ایران 
فعالیت های مشترک صورت گیرد، البته با توجه به تجاربی که پاکستان در توسعه 

کشت میوه های گرمسیری دارد این تفاهم را صورت داده شده است.

  بازگشایی دفاتر نمایندگی لبنی در پاکستان
با توجه به اینکه بخش عمده صنایع لبنی ایران قوی هستند و صادرات خوبی 
دارند، اما نیاز پاکستان بیش از آنچه اکنون رخ می دهد، است؛ بنابراین با مذاکرات 
وزیر جهاد کشاورزی با طرف های پاکستانی مقرر شده برای افزایش حجم بالای 
صادرات محصولات لبنی به این کشور، در شهرهای مختلف نمایندگی تاسیس 

شود و از طریق نمایندگی ها بحث واردات و صادرات صورت گیرد.
همچنین تشکیل کمیته مشترک کشاورزی بین دو کشور در دستور کار قرار 
گرفته است و مقرر شده در آینده نزدیک وزیر کشاورزی پاکستان با یک هیات 
بلندپایه اقتصادی به تهران دعوت شوند.بر اساس این تفاهمنامه، اکنون تعدادی 
متخصصان ایرانی در پاکستان برای تبادل تجربیات در حوزه های مختلف تحقیقات 
کشاورزی حضور دارند که این اقدام برای پروژه های مشترک تحقیقاتی و تبادل 
فنّاوری است؛ البته ایران نیز از تجربیات متخصصین پاکستانی نیز در زمینه های 
مختلف کشاورزی بهره مند خواهد شد.ارتقای بهره وری آب و آبیاری کشاورزی، 
ارتقای بهره وری تولید برنج، ارتقای بهره وری کشــت پنبه، ارتقای بهره وری در 
بخش آبزی پروری و مبارزه با آفات و بیماری های مشــترک همچون آفت ملخ 
صحرایی نیز از بخش هایی است که در تفاهم نامه سفر اخیر رئیس جمهوری به 

پاکستان مورد توجه دو کشور قرار گرفته است.

مدیرکل آموزش و پرورش کرمانشاه:

  شیوع بیماری تب کریمه کنگو در فصل گرما
 سازمان دامپزشکی کشور هشدار داد: با شروع فصل گرما، بیماری تب کریمه کنگو شیوع پیدا کرده که لازم است شهروندان توصیه های بهداشتی را جدی بگیرند.به گزارش از سازمان دامپزشکی کشور، در این اطلاعیه آمده است: بر اساس آمار وزارت بهداشت و درمان تاکنون 
چهار نفر به بیماری تب کریمه کنگو مبتلا شده اند که یک نفر از آنان فوت کرده است، بنابراین انتظار می رود هموطنان نکات بهداشتی را رعایت کنند.این اطلاعیه می افزاید: با توجه به اینکه شرایط تشخیص و درمان بیماری تب کریمه کنگو )مشترک بین انسان و دام( در کشور 
مهیا شده، اما رعایت اصول بهداشتی از اهمیت ویژه ای برخوردار است.این بیماری با رعایت اصول بهداشتی مذکور شامل حذف کنه ناقل بیماری از طریق سمپاشی و حمام دادن دام ها و سمپاشی و ضدعفونی اماکن دامی طبق نظر دامپزشکی، خودداری از له کردن کنه با دست یا 

روی بدن دام، خودداری از تماس غشاهای مخاطی بدن )نظیر چشم و دهان( با ترشحات و خون دام آلوده، خودداری از کشتار دام در محل های غیرمجاز، تهیه گوشت مورد نیاز از محل های مطمئن و ت، اجتناب از خوردن جگر خام و نیم پخته قابل کنترل است.
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ساماندهی کارت های 
اضطراری سوخت و بررسی 
مشکلات عملیاتی در 
مجاری عرضه 

مدیر منطقه شاهرود با اعضای انجمن صنفی جایگاه داران تشکیل جلسه داد. 
یزدانی خبرنگار شاهرود -به گزارش روابط عمومی شرکت ملی پخش فراورده های نفتی منطقه شاهرود، نشست تعاملی حسین عبدلی، مدیر منطقه و روسای واحدهای ستادی و عملیاتی، 
با اعضای انجمن صنفی جایگاه داران در ســالن جلســات منطقه برگزار شــد. طی این دیدار و گفتگو، عبدلی، ضمن تقدیر از زحمات و تلاش مالکین و سایر مجموعه های زیربط جایگاه های 
ســطح اســتان در ارائه خدمات مطلوب به مســافران و همشهریان در ایام تعطیلات نوروز و عید سعید فطر،اظهار داشت؛ استان سمنان علاوه بر اینکه دارای جاذبه های تاریخی، فرهنگی و نیز 
قطب گردشگری می باشد؛ یکی از محورهای مواصلاتی مهم علی الخصوص ترانزیتی کشور است که می بایست عرضه سوخت بدون وقفه با کیفیت و کمیت شاخص های استاندارد در دسترس 
مراجعه کنندگان به جایگاه های سوخت قرار گیرد.وی تکریم ارباب رجوع را یکی از شاخصه های بارز صیانت از حقوق شهروندی در جایگاه ها دانست و  گفت؛ این مهم در راستای تحقق شعار 

محوری مردم داری در کنار خدمت سوخت رسانی ست.

کریم حسن پور      |       رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و ترکمنستان گفت: خروجی نمایشگاه اکسپو فرصتی برای پیگیری قراردادهای 
تجاری مناسب بین کشورهاست که به حمایت های دولتی و تصمیم گیری های درست نیاز دارد.

  در شرکت نفت و گاز کارون انجام شد:
اســتمرار تولید و حــذف هزینه تعمیر 
 دکل بــا راه انــدازی تلمبــه ESP چــاه

 شماره ۳۶۷ اهواز

 عملیات رفع اشکال و راه اندازی مجدد تلمبه 
ESP چاه شماره ۳۶۷ اهواز در شرکت بهره برداری 
نفت و گاز کارون بدون اســتقرار دکل با موفقیت 
انجام شــد.مدیر عامل شرکت بهره برداری نفت و 
گاز کارون در تشریح این خبر اظهار داشت: پس از 
رفع محدودیت های تولید،اقدام به بازگشایی مجدد 
چاه ۳۶۷ اهواز که تولیدی نفت مخزن بنگستان و 
مجهز به تلمبه درون چاهی ESP است گردید که 
تلمبه مذکور بدلیل گرفتگی تجهیزات درون چاهی 
ناشی از رسوب مواد جامد هیدروکربوری،در مدار 
 تولید قرار نگرفت.در ادامه، به منظور رفع گرفتگی 
تلمبه،عملیات تمیزســازی ستون چاه و متعلقات 
درون چاهــی تجهیــز مذکور بــا تزریق حلال و 
گازوئیل،طراحــی، برنامه ریزی و انجام گردید که 
به لطف الهی،عملیات مذکور با موفقیت انجام شد 
و تلمبه درون چاهــی راه اندازی و در مدار تولید 
قرار گرفت.مهندس حســن شهروئی ضمن تقدیر 
از زحمات و تلاش های کارشناسان مدیریت فنی 
مناطق نفتخیز جنوب و همکاران ذیربط در شرکت 
کارون اظهار داشــت:با انجام این عملیات علاوه بر 
حذف هزینه تعمیر چاه توسط دکل،استمرار تولید 
نفت با بهره دهی ۱۲۰۰ بشکه در روز نیز امکانپذیر 
گردید.شرکت بهره برداری نفت و گاز کارون با تامین 
۲۵ درصد نفت خام کل کشور بزرگترین شرکت 
بهره بردار تابع مناطق نفتخیز جنوب اســت که 
مسئولیت راهبری و تولید صیانتی نفت،گاز و مایعات 

گازی را از میادین تحت سرپرستی برعهده دارد.

  رئیس مرکز اسلامی گلستان:
اندیشه و قلم شهید مطهری برای بشریت 

راهگشا و قابل استفاده است. 

حجت الاســلام دیلم گفت: ریل گذاری خوبی 
در حــوزه آموزش و پژوهــش مدارس علمیه رقم 
خورده اســت.مومنی  : خبرنگار گلســتان -   به 
گزارش روابط عمومی مرکز اسلامی گلستان، حجت 
الاسلام نورعلی دیلم در آیین تجلیل از مقام شامخ 
مدرس و تقدیر از مدرســین نمونه اهل ســنت 
اســتان گلستان در دانشــگاه گنبدکاووس گفت: 
امروز باید تفکر و اندیشــه دینی شهید مطهری را 
در جامعه بگسترانیم.وی با اشاره به موضوع شیوه 
درست فکر کردن و درست زندگی کردن در آیات 
قرآن کریــم، افزود: گاهی شــخصیت ها متعلق 
 بــه یک دین، قوم و مذهبی نیســت و در انقلاب 
اســلامی ایران نیز افرادی بروز و ظهور کردند که 
برای مســلمانان و حتی جهان اســلام تاثیرگذار 
بودند.رئیــس مرکز اســلامی گلســتان با تاکید 
براینکــه بایــد تفکــر و اندیشــه دینی شــهید 
مطهــری را در جامعه بگســترانیم، تصریح کرد: 
 ۱۰۰ درصد آثار شــهید مطهری اســلامی است 
و امام راحل احیاگر تفکر دینی و اســلامی، شهید 
مطهری است.حجت الاسلام دیلم با اشاره به اینکه، 
همت، تلاش و همکاری جامعه مخاطب و علما و 
روحانیون با مرکز اسلامی گلستان در سال گذشته 
و سال های قبل تر از آن ویژه بود، بیان کرد: ریل 
گذاری خوبی در حوزه آموزش و پژوهش مدارس 
علمیه رقم خورده اســت و ما باید با حفظ داشته 
های قبلی برای ارتقای داشــته های فعلی سعی و 
تلاش داشته باشیم.وی با بیان اینکه، انتخاب مرکز 
اســلامی گلســتان به عنوان مرکز برتر با تعامل، 
همکاری و حضور و تلاش علما و روحانیون محقق 
شده است، تصریح کرد: رشد چشمگیری داشتیم 
و اکنون در نقطه و قله ای هستیم که دغدغه سال 
های گذشته را نداریم و اگر کنار هم قرار بگیریم و 
منسجم باشیم قطعا موفق تر خواهیم شد. رئیس 
مرکز اسلامی گلستان همچنین در سخنان خود 
درخصوص، اعطای مدرک علمی مورد تایید وزارت 
علوم، شورای آموزشی، سپرده شدن امورات برعهده 
خود علما، به روز کردن مدارک در سامانه و رابطین 
مدارس توضیحاتی ارائه داد و گفت: حضور رابطین 
قوی، باعث رشد و ارتقای مدارس علمیه خواهد شد.

  برداشت گندم از مزارع کرمانشاه آغاز شد
 رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه 
از آغاز برداشــت گنــدم از گندمزارهای مناطق 
گرمسیری استان خبر داد. علی چاله چاله با بیان 
اینکه امســال ۴۲۹ هزار هکتار گندم در اســتان 
کرمانشاه کشت شــده، گفت: پیش بینی می شود 
حدود ۱.۱ میلیون تن گندم در استان تولید و بیش 
از ۸۰۰ هزار تن آن تحویل مراکز خرید تضمینی 
گندم در استان شــود.وی افزود: امسال ۴۰ هزار 
هکتار از گندم کشت شده در مزارع استان، گندم 
دوروم بوده که پیش بینی می شود ۱۳۵ هزار تن از 
محصول تولیدی استان گندم دوروم که گندم مورد 

نیاز کارخانجات ماکارونی است، باشد.

برای اکسپو یک نسخه 
وجود دارد که دولت در کنار 

تجار و بازرگانان باشد و با 
پیگیری دیدارهای اخیر 
و ایجاد تفاهمنامه هایی 
بین دو کشور خروجی 
این نمایشگاه، منتج به 

قراردادهای مناسب تجاری 
دو کشور شود.

 خروجی اکسپو فرصتی برای پیگیری 
قراردادهای تجاری

5 روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

دوشنبه 1403/02/17
شماره : 1630

سال 1402، سال درخشش نفت و گاز مارون درعرصه منابع انسانی بود

پایش حرا کاری های شرکت نفت ستاره خلیج فارس در سواحل خلیج فارس

مدیر منابع انسانی شرکت بهره برداری نفت و گاز مارون ضمن تبریک روز خلیج 
فارس، در گزارشــی به تشــریح اقدامات اثربخش این مدیریت در حوزه منابع انسانی 

پرداخت.
سید ابراهیم صالحین با اشاره به تاکیدات مستمر مدیرعامل این شرکت درخصوص 
افزایش بهره وری در راســتای رفع موانع تولید و رسیدن به تعالی در کلیه ابعاد فنی، 
عملیاتی و عمومی ســازمان، گفت: پیاده سازی سامانه های مدیریت دانش، مدیریت 
یکپارچه و تدوین فرآیندها و روش های اجرایی در واحد PIMS به عنوان اولین شرکت 
بهره بردار در ســطح مناطق نفتخیز جنوب، بازنگری فرایندها و شاخص های ارزیابی 
آن ها افزون بر افزایش پوشش مدیریت یکپارچه، اخذ گواهینامه های سیستم مدیریت 
یکپارچه، راهبری سیســتم مدیریت امنیت اطلاعات و اخذ تأییدیه دامنه کاربرد آن 
از ســازمان افتای ریاست جمهوری را می توان از اهم دستاوردهای شرکت در عرصه 

سیستم ها و بهره وری برشمرد.
صالحین اجرای طرح آموزش ضمن خدمت برای کارکنان در واحدهای عملیاتی و 
مجموعه های صنعتی، برگزاری هزار و ۳۰۷ نفر/دوره آموزشی درون سازمانی، هماهنگی 
اجرای ۳ هزار و ۳۰۳ نفر/دوره آموزشی برون سازمانی، معرفی بیش از ۴ هزار و ۶۰۰ 
نفر/دوره به دوره های آموزشی مختلف و اجرای دوره های آموزشی ایمنی برای مدارس 
روســتاهای همجوار تأسیسات نفتی مارون ۱ و ۴ را اقدامات شاخص مدیریت منابع 
انســانی در عرصه آموزش دانســت و افزود: در بخش امور ورزش نیز دســتاوردهایی 
همچون راه اندازی نخستین مدرسه فوتسال ویژه فرزندان کارکنان در رده های سنی 
زیر ۱۰، ۱۷ و ۲۳ ســال، مشارکت و همکاری در برگزاری بیست و هشتمین المپیاد 
ورزشی جانبازان و معلولین وزارت نفت در جزیره کیش، کسب سه عنوان قهرمانی در 

رشته تیراندازی و دو عنوان نایب قهرمانی در رشته های تنیس روی میز و پرتاب دارت 
در رده کارکنان و همچنین کســب دو عنوان قهرمانی در رشته های فوتسال و تنیس 
روی میز در رده فرزندان در مسابقات ورزشی شرکت ملی نفت ایران با اعزام ۸۳۵ نفر 
ورزشکار در رشته های مختلف ورزشی، ایجاد و گسترش فضای ورزشی در واحدهای 
عملیاتی، برگزاری ۱۵ مورد مسابقات ورزشی در تاسیسات فرآیندی از جمله مسابقات 
فوتبال جام رمضان و جام انقلاب و قدردانی از قهرمانان ورزشی )فرزندان کارکنان( در 

رشته های شنا، وزنه برداری و کاراته را داشته ایم.
مدیر منابع انســانی شــرکت بهره برداری نفت و گاز مارون با بیان اینکه ۲۴ مورد 
بازدید دوره ای منظم  را با هدف بازنگری فرایندهای جاری، تبیین مشکلات کارکنان و 
رفع موانع موجود برنامه ریزی و اجرا شده است، یادآور شد: در سال گذشته با میزبانی 

جلسات مشترک با سایر مدیریت های منابع انسانی شرکت های تابعه شرکت ملی مناطق 
نفتخیز جنوب از جمله اولین کمیسیون مشترک مدیران و رؤسای منابع انسانی، جلسه 
مشترک رؤسا و کارشناسان تأمین تخصیص و برنامه ریزی نیروی انسانی، نشست هم 
اندیشــی اعضای ستاد امور ایثارگران وزارت نفت و غیره، تلاش کردیم تا ارتباط مؤثر 
با متولیان امر در هســته مدیریتی ســازمان را افزایش و فرایندهای مرتبط با جذب، 

به کارگیری، نگهداشت و آموزش نیروی انسانی را تسهیل نمائیم.
سید ابراهیم صالحین افزود: اجرای بیش از ۱۵ برنامه ی دیدار با خانواده های معزز 
شهدا، جانبازان و ایثارگران، میزبانی نشست هم اندیشی اعضای ستاد امور ایثارگران 
وزارت نفت، تقدیر از جانبازان نمونه شــاغل در شــرکت، تشکیل کمیته آسیب های 
اجتماعی به ریاســت مدیر عامل و میزبانی همایش روز مددکار شــرکت ملی مناطق 

نفتخیز جنوب را نیز در حوزه بهبود روابط کار و امور اجتماعی به انجام رساندیم.
وی در پایــان اظهار داشــت که اجرای کامل فرآیند تبدیل وضعیت اســتخدامي 
برای حدود ۴۰۰ نفر از کارکنان مشــمول تبصره ۲۰ قانون بودجه سال های ۱۴۰۰ و 
۱۴۰۱ مصوب مجلس شوراي اسلامي، اعلام بیش از ۱۶۰ سمت سازمانی به شرکت 
ملی مناطق نفتخیز جنوب به منظور تخصیص ســهمیه اســتخدامی در آزمون سال 
۱۴۰۳، به روزرســانی درصد فوق العاده محرومیــت منطقه محل خدمت کارکنان با 
توجــه به آخرین تغییرات حدود و مرز شهرســتان ها و هماهنگی، آموزش و راهبری 
پروتکل هــای ترویج اســتفاده از خدمات بیمه تکمیلی درمــان و عضویت قریب به 
۲۵۰۰ نفر از کارکنان شــرکت مارون در ســامانه فیدوس )همیار نفت( از مهمترین 
 اقدامات مدیریت منابع انســانی در سال ۱۴۰۲ را از دیگر خدمات ارائه شده مدیریت

 منابع انسانی در سال ۱۴۰۲ می باشند.

مدیرعامل شرکت نفت ستاره خلیج فارس به همراه مدیرکل منابع طبیعی استان 
هرمزگان در روز خلیج فارس و سالروز افتتاح فاز نخست پالایشگاه ستاره خلیج فارس 
ضمن حضور در ســواحل خلیج فارس به پایش وضعیت جنگل کاری حرا که توسط 

شرکت نفت ستاره خلیج فارس اجرایی شده است، پرداختند.
به گزارش روابط عمومی و بین الملل شرکت نفت ستاره خلیج فارس، مدیرعامل 
شــرکت نفت ســتاره خلیج فارس گفت: ما در رابطه با پویش مردمی و کاشــت یک 
میلیارد درخت در ۴ سال با این رویکرد که سالانه هر نفر کاشت سه درخت را انجام 

دهد کاشت درخت ها را آغاز کردیم.
وی افزود: ما در راســتای مسئولیت های اجتماعی خودمان این کار را انجام داده 
که در این راه منابع طبیعی دو عرصه را در اختیار ما گذاشــت که یکی از آن ها در 
شرق شهر بندرعباس و دیگری هم در ناحیه غرب و در گچین است که قسمت غرب 
را با حضور وزیر کشور آقای وحیدی و استاندار و مقامات محلی استانی، در بهمن ماه 

سال ۱۴۰۲ شروع کردیم.
وی با اشاره به کاشت ۱۰۰ هزار اصله نهال حرا در این مناطق تصریح کرد: امروز دهم 
اردیبهشت ماه، روز خلیج فارس و مصادف با سالروز افتتاح فاز نخست پالایشگاه ستاره 
خلیج فارس را فرصت مناسبتی دانستیم که در سواحل نیلگون خلیج فارس حضور پیدا 
کنیم و به پایش جنگل کاری ای که طی ماه های گذشته اجرایی کرده بودیم بپردازیم.

جعفرپور در خصوص اهمیت کاشت این درخت ها خاطرنشان کرد: این کار به جوامع 
جانوری دریایی و ساحلی این منطقه کمک می کند و برای تخم ریزی گونه های دریایی 

بسیار مهم است. همچنین برای انواع پرنده ها نیز حائز اهمیت است.
مدیرعامل شرکت نفت ستاره خلیج فارس بیان کرد: امیدواریم این مکان در آینده به 
مکانی سبز تبدیل شده و نهال های آن به خوبی رشد کرده و به باربری مطلوب برسند.

وی ادامه داد: از نظر بنده این مکان با ســواحلی که یک منظرش به سمت جزیره 
هرمز و طرف دیگر آن پر از درخت و جنگل های حرا باشد، می تواند از لحاظ توریستی 
بسیار زیبا باشد و این یک پویش هوشمندانه  است که مردم از لحاظ فرهنگی با این 

آموزه های زیست محیطی آشنا شوند.
جعفرپور گفت: با وجود یک سری از حمایت های مالی ما این کار در اصل یک پویش 
مردمی است که خود مردم کمک کرده و ما بسیار خوشنود و از مردم و جوامع محلی 

که این گونه با فرهنگ در همچون کارهای بزرگی مشارکت می کنند، سپاسگزاریم
مدیرعامل شــرکت نفت ستاره خلیج فارس ضمن تشکر از حضور مدیرکل منابع 
طبیعی و آبخیزداری هرمزگان در این پایش، افزود: ما نمی خواهیم که این کارها نمادین 
باشد بلکه می خواهیم جنگل هایی را داشته باشیم که ماندگار باشند و نظارت های لازم 
نیز از سوی اداره کل منابع طبیعی صورت پذیرد و در صورت وجود مشکل ما دوباره 

کمک به احیا آن خواهیم کرد.
 وی با اشــاره به اینکه دوم اردیبهشت هم روز زمین پاک بوده، افزود: وظیفه همه 
ما انسان ها این است که همان طور که خداوند این زمین را پاک و منزه در اختیارمان 
گذاشــته، ما نیز این نعمت ها را حفظ کرده و اگر جایی انسان مداخله کرده و آسیب 
رسانده ما با اعتقادی که داریم بیایم آن ها را اصلاح کرده و به حالت قبل بازگردانیم.

جعفر پور ادامه داد: مصرف سوخت های فسیلی آن چنان زیاد است که هرچه درخت 
کاشــته شــود باز هم آثاری که در گرمایش زمین و مســائلی که به وجود آمده برای 
ســال های ســال پایدار و مانا خواهد بود ولی خدا را شکر دنیا در مسیری است که با 
اینکه در حال حاضر تقریباً ۶۵ درصد انرژی دنیا از طریق سوخت های فسیلی است اما 
تا ۲۵ سال آینده دنیا از طریق استفاده از انرژی خورشیدی خواهد رفت و تقریباً فقط 
۱۰ درصد انرژی دنیا از طریق سوخت های فسیلی استفاده و بقیه  از طریق انرژی های 

خورشیدی و انرژی های تجدید پذیر استفاده خواهد شد.

وی در پایان گفت: امیدواریم که با کاهش مصرف سوخت های فسیلی زمینی بهتر و 
قابل زیست تر داشته باشیم و با طبیعت آشتی کنیم و همه صنایع و صاحبان صنایع و 
کسانی که می توانند تأثیرگذار باشند بتوانند اثرات خود را در رابطه با احیای جنگل ها 
و احیای زمین داشــته و اثرات مخربی که در سال های گذشته اتفاق افتاده را اصلاح 

کنند و با محیط زیست صلح و آشتی کنند.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری هرمزگان نیز ضمن تشکر از حضور مدیرعامل 
شرکت نفت ستاره خلیج فارس و مجموعه اقداماتی که در راستای توسعه فضای سبز 
استان داشته اند، گفت: بسیار خرسندیم در روز خلیج فارس ما در منطقه ای قرار داریم 
که در این منطقه به منظور تثبیت تولید اکســیژن و بــالا بردن ظرفیت دریا از نظر 
محیط زیســت آبزیان و تخم ریزی آن ها، همچنین سر سبزی خلیج فارس و دریای 

عمان حرا کاری انجام شده است.
موسوی افزود: نفت ستاره خلیج فارس با انعقاد قرارداد با پیمانکاران و جوامع محلی 
دو کار مهم را انجام داده است که از جمله آن ها توانمندسازی جوامع محلی و مردمی 
سازی که شعار دولت است انجام شده و بحث دیگر توسعه فضای سبز استان است که 

در راستای تعهداتی که صنایع داشته اند همکاری شایانی را با داشته اند.
وی خاطرنشان کرد: در همین جا لازم می دانم از مهندس جعفرپور و همکارانشان 
که در بحث توســعه فضای سبز استان با ما همکاری داشته اند تشکر ویژه ای داشته 
باشم و امیدوارم این کار که در راستای پویش مردمی مقام معظم رهبری و فرمایش 
ریاســت جمهوری است ادامه داشته باشد؛ چرا که ایشان در هفته منابع طبیعی نیز 

تأکید کردند که هر ایرانی سه درخت که خوشبختانه این کار عملیاتی شده است.
موسوی بیان کرد: در سال گذشته در اداره کل منابع طبیعی هرمزگان ۶ میلیون و 
۵۰۰ هزار نهال تولید شده که ۳۰ میلیون از آن ها حرا بوده و شرکت نفت ستاره خلیج 
فارس مشارکت بسیار خوبی در تولید و کاشت آن ها داشته است. امیدواریم بتوانیم با 
ادامه این روند در مکان های مستعد سواحل سرسبزی داشته باشیم و همچنین با بالا 
بردن ظرفیت دریا کمک به بحث اقتصاد دریا محور داشته باشیم چرا که کاشت حرا 
عملًا در ظرفیت دریا و همچنین اقتصاد جوامع محلی تأثیر خواهد داشت و همچنین با 
این کار بحث مردمی سازی و تولید و کشت برای جوامع محلی که در راستای سیاست 

های دولت است نیز انجام می شود.

رمضان بهرامی درباره برگزاری ششــمین نمایشگاه اکســپو ۲۰۲۴ تهران افزود: در دولت سیزدهم شاهد فصل جدیدی از 
ارتباطات و تعاملات سیاســی و اقتصادی بین ایران و ترکمنســتان هستیم و در ماه های آینده به طور قطع این شرایط بهبود 

بیشتری خواهد یافت.
وی اضافه کرد: امسال برای نخستین بار پس از مدت ها »مرگن گوردوف« رئیس اتاق بازرگانی و صنایع ترکمنستان که در 
کابینه این کشور جایگاه وزیر را دارد به همراه یک هیات بلندپایه تجاری به ایران آمد و از ششمین نمایشگاه اکسپو بازدید کرد.

رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و ترکمنستان با اشاره به اینکه تبادلات تجاری بین دو کشور بین ۴۰۰ تا ۴۵۰ میلیون 
دلار اســت، تصریح کرد: بخش عمده محصولات صادراتی ایران به ترکمنســتان انواع میوه جات است که این کشور می تواند 

مصرف کننده سایر محصولات کشاورزی از ایران نیز باشد.
وی اظهار داشت: با توجه به بازدید از نمایشگاه اکسپوی تهران مقرر شد که ترکمنستان بتواند علاوه بر میوه، محصولات 
فلزی، آهن، مصالح و لوازم ســاختمانی، مواد لبنی، مواد غذایی، پلاســتیک و کالاهایی در بحث پیمانکاری و مواد معدنی از 

ایران تامین کند.
بهرامی اضافه کرد: ســفرهای وزرا و روسای جمهوری به کشورهای یکدیگر، نشان دهنده روابط 

خوب بین کشورهاست و فصل جدیدی در روابط تجاری بین بازرگانان و تجار ایجاد کرده است.
وی بیان داشت: در گذشته گوشت مرغ و سایر محصولات دیگر به ترکمنستان صادر می شد، اما 
تعلل در صادرات یا تصمیم گیری های خلق الساعه و توقف ناگهانی صادرات، باعث شد ما این موقعیت ها 

را از دست بدهیم و کشورهای دیگر جایگزین ما در بازار این کشور همسایه شوند.
رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و ترکمنستان بیان داشت: در طول چهار تا پنج سال گذشته 
تجارت بین ایران و ترکمنستان سالیانه بین ۱۳۰ تا ۴۵۰ میلیون دلار بوده است که این امر نشان 
دهنده ناپایداری این بازار تجاری اســت.وی با بیان اینکه اکســپو ویترینی برای ادامه فعالیت های 
تجاری است، افزود: به نظر می رسد برای عملیاتی شدن اکسپو باید وزرای کشورها وارد عمل شوند 
تا با حمایت های دولتی خود از تصمیم گیری های خلق الساعه برای تبادلات تجاری خودداری کنند.

بهرامی، تعلل و توقف در صادرات محصولات کشــاورزی را برای تجار و بازرگانان ایرانی مخرب 
دانست و اظهار داشت:تعرفه گذاری برای محصولات کشاورزی مناسب است، اما این تعرفه گذاری و 

برخی بخشنامه ها نباید ضربه ای به صادرات کشور بزند.

  بخشنامه های خلق الساعه مانع تاثیرگذاری تلاش های دولت در توسعه روابط تجاری
وی بر این باور است که با اتمام اکسپو، تازه کار تجار و بازرگانان کشور ما شروع می شود؛ بنابراین از 
مسوولان می خواهیم با ممانعت از صدور بخشنامه های خلق الساعه اقدامات دولت را برای حفظ روابط 
تجاری با دیگر کشورها به هدر ندهند.رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و ترکمنستان گفت: در سفر 
مرگن گوردوف رئیس اتاق بازرگانی و صنایع ترکمنستان به ایران و بازدید از ششمین نمایشگاه اکسپو 
۱۴۰۳ قرار شد برخی مشکلات تجار و بازرگانان دو کشور در زمینه ویزا، ترانزیت کالا برطرف شود.

وی اضافه کرد: همچنین قرار شد مشکلات حوزه بازرگانی دو کشور در اتاق های مشترک و اتاق 
بازرگانی ایران حل و فصل شــود.بهرامی معتقد اســت: برای اکسپو یک نسخه وجود دارد که دولت 
در کنار تجار و بازرگانان باشــد و با پیگیری دیدارهای اخیر و ایجاد تفاهمنامه هایی بین دو کشــور 

خروجی این نمایشگاه، منتج به قراردادهای مناسب تجاری دو کشور شود.

  فرصتی برای توسعه صادرات محصولات کشاورزی به ترکمنستان
وی درباره برگزاری نمایشگاه تخصصی »ایران اگروفود« در ترکمنستان گفت: این نمایشگاه بزرگ 
شهریورماه در عشق آباد )پایتخت ترکمنستان( برگزار می شود که می تواند به توسعه روابط تجاری بین 
دو کشور کمک کند.به گفته این مسوول، ترکمنستانی ها برای اعلام حمایت و پشتیبانی نمایشگاه 
تخصصی ایران اگروفود ترکمنســتان به تهران آمدند و برگزاری این نمایشگاه نشان دهنده عزم دو 

کشور و جذب و خواسته مخاطب ترکمنستانی است.
وی اضافه کرد: حضور تجار و بازرگانان ایرانی در ترکمنستان و همچنین دستگاه های مختلف و 

اتاق های مشترک می تواند بازارهای جدیدی را برای کالاهای ایرانی فراهم کند.
رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و ترکمنستان گفت: جلسات B To B اتاق مشترک بازرگانی 
ایران و ترکمنستان با حضور ۱۵۰ تاجر ترکمنستانی و جمعی از بازرگانان ایرانی از سراسر کشور در ۹ 
اردیبهشت در ساختمان جدید اتاق بازرگانی ایران برگزار شد که به نظر می رسد تا پایان سال ۱۴۰۳ 
یک تعامل تجاری خوب و یک جهش بسیار زیادی در زمینه مراودات تجاری بین دو کشور ایجاد شود.

ششــمین نمایشگاه توانمندی های صادراتی جمهوری اسلامی ایران - اکسپو ۲۰۲۰۴، رویدادی 
برجسته و تاثیرگذار به عنوان یکی از معتبرترین نمایشگاه های بین المللی در ایران، بستری منحصربه فرد 
برای تبادل فرهنگی تجاری و فناوری میان ایران و جهان اســت و این نمایشــگاه به صورت سالیانه 

برگزار می شود.

مدیر منابع انسانی شرکت بهره برداری نفت و گاز مارون : 

همزمان با روز ملی خلیج فارس؛
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 معاون آموزشی وزیر علوم، تحقیقات و فناوری گفت:حکیم و حکمت خاص ایرانی هاست و بنا داریم در برنامه هفتم توسعه  به جامعه جهانی حکیم معرفی کنیم.
 قاسم عموعابدینی روز یکشنبه در آیین تجلیل از استادان سرآمد و نمونه آموزشی دانشگاه کاشان افزود:امروز اگر دانشگاه بتواند برنامه محوری،استادمحوری،شاگردپروری و اخلاق محوری را اجرایی کند تبدیل 
به دانشگاه حکمتی شده که ویژه ایران بوده است،دانشگاه های بزرگ جهان متمایل به دانشگاه حکمت بنیان هستند و دانشگاه هایی ازجمله دانشگاه استنفورد برنامه محوری،استاد محوری و شاگردپروری را اجرا 

کرده اند در برنامه هفتم توسعه دانشگاه های ما به سمت دانشگاه های حکمتی حرکت می کنند.
معاون آموزشی وزیر علوم، تحقیقات و فناوری بیان کرد: پایه و ریشه دانشگاه حکمت بنیان در جهان در حال اجراست و یکصد دانشگاه برتر دنیا در این مسیر قرار گرفته اند،باید بتوانیم در آینده تعدادی از 

استادان را از دانشگاه ها انتخاب کنیم و از بین آنها ۲۰ نفر به عنوان سرآمدان آموزشی کشور و سه نفر در سطح بین المللی به عنوان حکیم انتخاب شوند.

در برنامه هفتم توسعه به 
جامعه جهانی حکیم معرفی 

می کنیم

آنچه که ساختِ 
اقامتگاه های گردشگری 

در روستاها و شهرهای 
مازندران را متمایز 

می کند تجربه زیستِ 
بومی و محلی است؛ 
تجربه، نما و منظری 
که این روزها با رشدِ 
قارچ گونه کلبه های 

سوئیسی رو به فراموشی  
است.

سارا ابراهیم نژاد -  ساخت کلبه های سوئیسی درحالی پای ثابت فضاهای اقامتی مازندران شده که این سبک معماری معرفِ مناسبی برای فرهنگ و گردشگری 
مازندران نیست و نیاز است متولیان بخش مسکن و گردشگری نقشه  راهی برای ساخت و سازهای مختص به گردشگری منطقه تدوین کنند.

6
ایران زمین  

    امیدها برای آغــاز گذر از اقتصاد منبع پایه
 به فناوری

 در شــرایطی برگزاری همایش بین المللی کرمان 
آیدکس ۲۰۲۴ با حضور سفرای خارجی و مسئولان 
کشوری از ۲۴ تا ۲۷ اردیبهشت ماه هدفگذاری شده 
که رییس اتاق بازرگانی این استان می گوید، همایش 
مذکور با جذب فرصت های ســرمایه گذاری آغازگر 
تحولی نوین در توســعه پایدار و گذر از اقتصاد منبع 

محور به اقتصاد مبتنی بر دانش و فناوری خواهد بود.
 استان کرمان به عنوان بهشت معادن ایران بیش از 
نیمی از معادن کشــور را در خود جای داده و علاوه 
بر آن، با ۲۵ درصد از باغات کشــور رونق کشاورزی 
مناســبی دارد اما اســتفاده بی رویه از منابع آبی، 
خشکســالی های پیاپی و بیلان منفی یک میلیارد 
مترمکعبــی آب، تبعات بســیاری بــرای اقتصاد 
پهناورترین استان کشور به همراه داشته که همواره 
کانون بحث متولیان و کارشناسان این حوزه ها بوده 
است.اتکای استان کرمان به معادن تجدیدناپذیر و 
همچنین آب ضرورت ایجاد ارزش افزوده در تولیدات 
معدنی، صنعتی و کشاورزی و ارتقای دانش و فناوری 
را بیش از همیشه در دیار کریمان گوشزد می کند، 
اقدامی که با برگزاری همایــش بین المللی کرمان 
آیدکس ۲۰۲۴، ضمن معرفی فرصت های سرمایه 
گذاری می تواند نخستین گام در این راستا باشد و به 
اشتغال و ارتقای اقتصاد پایدار و بهبود بیشتر معیشت 
جامعه بیانجامد.همایش بین المللی کرمان آیدکس 
با برگزاری پنل های تخصصی با هدف جذب بهترین 
فرصت های سرمایه گذاری در راستای توسعه پایدار 
استان توسط اتاق بازرگانی کرمان برنامه ریزی شده که 
با حضور سفرای کشورهای مختلف و همچنین مدیران 
ارشد کشوری در گام نخست زمینه های فرهنگی، 
اجتماعی و حکمرانی توسعه و سرمایه گذاری را بررسی 
خواهد کرد.پنل های تخصصی این همایش بین المللی 
شامل مقوله های مختلف از جمله اهمیت شکل گیری 
و توسعه کسب و کارهای کوچک و متوسط با هدف 
ایجاد زنجیره ارزش در اقتصاد پایدار، فولاد و صنایع 
جنبی، نظام آموزشی، نیازهای بازار کار و هماهنگی 
دستگاه های مهارت آموزی اســتان کرمان، تامین 
مالی از محل بازار سرمایه،، همکاری های منطقه ای 
بین المللی و کسب و کارهای دانش بنیان، بازرگانی و 
تجارت بین الملل استان، جایگاه ایران از منظر توسعه 

و جذب سرمایه گذاری و صنعتی سازی... هستند.

رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی استان 

 اقامتگاه های گردشگری می توانند نمایی از فرهنگ و هویت بومی و 
محلی یک منطقه به جامعه مهمان و مسافر ارائه دهند.

اما ایفای این نقش در صورتی امکان پذیر است که این زیرساخت های 
اقامتی به ویژه در بافت های روستایی شرایط متفاوتی را نسبت به دیگر 
ساخت و ســازهای منطقه داشته باشند.آنچه که ساختِ اقامتگاه های 
گردشگری در روستاها و شهرهای مازندران را متمایز می کند تجربه زیستِ 
بومی و محلی است؛ تجربه، نما و منظری که این روزها با رشدِ قارچ گونه 
کلبه های سوئیسی رو به فراموشی  است.کلبه های سوئیسی سازه هایی 
هشــتی شکل هستند که از چوب و مصالح بوم آورد مناطق کوهستانی 
سوئیس ساخته می شوند، سقف هایی شیب دار و پنجره های بزرگ دارند 
که امکان تماشای منظره های اطراف را فراهم می کنند. درست است که 
کلبه های سوئیسی با سقف های چوبی شیب دار و پنجره های بزرگ نمایی 
زیبا و چشم نواز دارند اما نفوذِ بی حد و حصرشان در مازندران رفته رفته 
به یک تهدید تبدیل می شود، سازه هایی که هرچقدر هم زیبا باشند با 

بافت این منطقه غریبه اند.
خانه های کاهگلی، بام هایی که از چهار طرف شیب دارند تا در برابر 
باد و برف و بوران مقاوم باشند، پنجره هایی کوچک که اغلب با پشت 
پنجره ای های چوبی و آفتاب سوخته تمام زمستان در برابر باد و باران 
ایستادگی کنند، همنشینی کاه و گل و سنگ و معماری هایی که پشت 
پیاده سازی تمام اجزای آن فکری بوده تا در این اقلیم سرد در تماشایی 
ترین شــکل ممکن سال ها پابرجا باشند، هنوز هم در کنار هر ویلای 
مدرن و یا سوئیسی  بزک شده ای، حس و حال متفاوتی را برمی انگیزند.

اما اینکه چرا با وصف تمام این زیبایی ها و درایت در معماری کهن، طی 
سال های گذشته کمتر اثری از این تلاش حرفه ای معماری برای حفظ 
اصالت و هویت بومی در این مناطق به چشــم می خورد و از بدِ ماجرا 
ســاخت و سازهای گردشگری که میبایست نماینده تام و تمام هویت 

منطقه باشد در این کج سلیقگی گرفتار شده جای بحث دارد.
در همین پیوند، یک کارشناس معماری گفت: هزینه تمام شده پایین، 

گسترش کلبه سوئیسی  در گردشگری مازندران 
فاتحه ای بر معماری بومی

سهولت در ساخت و صرفه جویی در زمانِ ساخت عامل پررنگ رواج چنین سازه هایی 
هستند.خشــایار معتمدی گفت: ساختِ کلبه های سوئیسی فارغ از اینکه تا چه اندازه 
بوم آورد و مطابق معیارهای فنی ساخته می شوند، به دلیل مزیت های گفته شده به شکل 
قارچ گونه ای در حال افزایش هستند. چراکه ساخت و سازها در مازندران و گیلان نیاز به 
عایق کاری و دیوارچینی دارند، این درحالی است که این مساله با سقف های شیب دارِ 
این ویلاها به طور کامل حذف می شود و می توان گفت در بدبینانه ترین حالت ممکن در 

مدت زمان دو تا سه ماه با سطح اشغال کم در هر فضایی ساخته شوند.

  ضعف از متولیان است/ لزوم تهیه نقشه راه
معتمدی در ادامه خاطرنشان کرد: اگرچه ساخت این کلبه ها برای پارک های جنگلی 
که می باید فضای کمی اشغال کنند پیشنهاد می شود، اما متقاضی ساخت یک واحد 
اقامتی گردشگری در روستا و شهر به بودجه محدود به دنبال درآمدزایی اقتصادی است، 
بنابراین هرگز مانند یک کافرما به دنبال استخدام یک معمار کاربلد نمی رود، آشنایی 
هم با سبک معماری و مزایا و معایب آن ندارد. بنابراین کوتاه ترین راه را برای رسیدن 
به سودآوری اقتصادی انتخاب می کند. درست در همین نقطه است که متولیان بخش 

مسکن و گردشگری باید وارد عمل شوند و نقشه راه را تعیین کنند.
این دانش آموخته معماری با اشــاره به نمونــه موفق اجرای واحدهای بوم گردی در 
گیلان تصریح کرد: این اســتان با هماهنگی نظام مهندســی و بنیاد مسکن و نظر به 
تجربه موفق ماســوله، الگوهای معماری مناســبی را برای اقامتگاه های بوم گردی این 
استان طراحی کردند. زمانیکه که متقاضی اقامتگاه های بوم گردی برای دریافت مجوز به 
این نهادها مراجعه می کند، به متقاضی اعلام می  کنند، مشروط به اینکه مطابق الگوی 
پیشنهادی آنها ساخت و ساز انجام دهند، تسهیلات یا زمین  های با کاربری گردشگری 
در اختیارشان قرار می گیرد.وی ادامه داد: متقاضی در چنین شرایطی وسوسه می شود 
و برای بهره مندی از مزایای گفته شده به چنین ساخت و سازی روی می آورد. اقدامی 
که سبب شده تعداد واحدهای اقامتی بوم گردی با معماری فاخر این منطقه نسبت به 
مازندران رشد چشمگیری داشته باشد.به گفته معتمدی هماهنگی نهادهای متولی، ارایه 
مشوق های مالی در کنار ارایه الگوی مناسب معماری همچنین جریمه افرادی که سازه های 
گردشگری مغایر با معماری بومی منطقه می سازند راهکاری مناسبی برای جلولیگری از 

چنین بدعت هایی محسوب می شود.

  راهِ ساختن بناهای کهن را ساده کنیم
این دانش آموخته مدیریت پروژه و ساخت اضافه کرد : ساختمان های بنّایی به دلیل 
هزینه بالا قدرت رقابت با ویلاهای سوئیسی را ندارند، بنابراین ابتدا باید روش ساخت 
معماری بومی را ساده سازی کنیم تا هزینه های اقتصادی ساخت آن را کاهش کنیم. از 
طرف دیگر در منطقه غرب مازندران نظیر تنکابن و رامسر سازه هایی به نام کندوج  قرار 

دارد که با ساده سازی روش ساخت آنها می توان روح تازه ای به هویت منطقه بخشید.
معتمدی بیان کرد: از ســوی دیگر نیاز است برای متقاضی ساخت فضاهای اقامتی 
مشــوق های مالی ارایه کنیم تا به سمت ساختِ چنین بناهایی تشویق شود، اگر ۲۰۰ 
متر زمین مسکونی دارد با تغییر کاربری زمین به گردشگری فضای ساخت بیشتری در 
اختیارش قرار دهیم.شاید ۲ روز اقامت در کلبه های سوییسی حال و هوایی زیست در 
فضایی که همیشه در کارتن ها و فیلم های خارجی دیده ایم را برایمان زنده کند، اما به 
زعم کارشناسان این سبک معماری به ویژه آنکه به شدت در حال فراگیر شدن است، 
آرام آرام به روزهای دلزدگی هم نزدیک می شــود. برای مخاطب تجربه گرای امروز که 
به دنبال کنجاوی در گذشــته و آداب و رســوم خاص یک منطق است هیچ گاه فضای 
پویا و زیســت بومی مردمان یک منطقه تکراری نمی شود. به همین دلیل بازگشت به 
 معماری بومی، ساده ســازی شیوه ســاخت آن کمک می کند اقامتگاه های گردشگری

 که نماینده فرهنگ و هویت منطقه هستند، حفظ شود و در خدمت اقتصاد گردشگری 
پایدار قرار گیرد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1403/02/17
شماره : 1630
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 تیم فوتبال پورتو توانست با درخشش مهدی طارمی از سد حریف خود عبور کند. در هفته سی و دوم لیگ برتر پرتغال، تیم های فوتبال پورتو و چاوز شامگاه شنبه به مصاف هم رفتند 
که این دیدار در پایان با برتری ۳ بر صفر به ســود پورتو به پایان رســید.پورتو در حالی به مصاف تیم در حال ســقوط چاوز رفت که برای حفظ جایگاه ســومی و صعود به لیگ اروپا به ۳ 
امتیاز این دیدار به منظور حفظ فاصله ۴ امتیازی خود با براگا نیاز داشت.مهدی طارمی که در این بازی از ابتدا در ترکیب پورتو حضور داشت عملکرد موفقی از خود به نمایش گذاشت 
و تیمش هم شروع خوبی داشت و دقیقه ۲۷ با گل چیکو کنسیسائو از حریف خود پیش افتاد.یک دقیقه بعد از این گل و به دنبال جریمه بازیکن چاوز با کارت زرد دوم، این تیم بازی 
را با ۱۰ نفر ادامه داد تا فرصت برای خودنمایی مهدی طارمی، اوانیلسون و کونسیسائو مهیا شود.اوج کار طارمی در نخستین دقیقه از وقت های اضافه نیمه اول بود و در حالی که توپ 
به او رسیده بود با یک پاس پشت پای دیدنی، اوانیلسون را در موقعیت گلزنی قرار داد تا گل دوم پورتو با پاس مهاجم ایرانی به ثمر برسد. تماشاگران پورتو در ورزشگاه خانگی این تیم 

موسوم به دراگائو در حالی که از این گل به وجد آمده بودند شروع به تشویق طارمی کردند.

   پرســپولیس و نساجی بدون حضور 
بانوان

با تصمیم شورای تامین استان مازندران بانوان 
نمی توانند در ورزشــگاه تماشاگر دیدار تیم های 

نساجی و پرسپولیس باشند.
تیــم فوتبال نســاجی مازنــدران در هفته 
بیست وششم لیگ برتر در ورزشگاه شهید وطنی 
قائمشــهر به مصاف پرسپولیس خواهد رفت. با 
تصمیم شــورای تامین اســتان مازندران بانوان 
تماشــاگر نمی توانند در این بازی در ورزشــگاه 
حضور داشــته باشــند و این بازی را از نزدیک 
تماشا کنند. این تصمیم برای دیدار نساجی برابر 

استقلال هم اتخاذ شده است.
قرار اســت در جایگاه بانوان ورزشگاه وطنی، 
تماشــاگران تیم مهمان یعنی پرسپولیس قرار 

بگیرند. 

  رقم هزینه رم برای ســردار آزمون 
مشخص شد

ســردار آزمون که در پایان فصل قراردادش 
با باشــگاه رم ایتالیا به پایان می رسد، وضعیت 
نامشــخصی دارد و مشخص نشــده که در این 

باشگاه خواهد ماند یا خیر.
 ســردار آزمون مهاجم ایرانی تیم فوتبال رم 
ایتالیــا که در ابتدای فصل و به صورت قرضی و 
به مدت یک فصل از بایرلورکوزن راهی رم شده 
بود، در پایان فصل باید این باشگاه را ترک کند.

روزنامــه »کوریــره دلو اســپورت« در این 
باره نوشــت: مهاجم ایرانی دوست دارد در تیم 
بماند و کادر فنــی رم هم از عملکرد او رضایت 
دارند. ســران باشــگاه بایرلورکوزن برای انتقال 
 دائمی آزمون بــه رم خواســتار دریافت ۵/ ۱۲  
میلیون یورو شــده اند که با مخالفت مدیران رم 
همراه شده زیرا آنها معتقد هستند که برای یک 
بازیکن ذخیره و بالای ۳۰ سال نباید چنین رقمی 

را هزینه کنند.
مدیران باشــگاه رم در همیــن خصوص به 
سران بایرلورکوزن گفته اند که حاضرند حداکثر 
۷ میلیــون یورو بــرای آزمون هزینــه کنند تا 
قرارداد او با این باشــگاه دائمی شود.لازم به ذکر 
است که کادر فنی بایرلورکوزن خواستار حضور 
آزمون در این تیم نیســت و باید دید سرنوشت 
مهاجــم تیم ملی فوتبال ایــران در پایان فصل 
چه خواهد شد. کریســتیانو رونالدو تاکید کرد 
 با شکســت الهلال می خواهــد قهرمانی در جام 

حذفی را به دست آورد.

 رونالدو:  رکوردها به دنبال من هستند
 النصر در شبی که کریستیانو رونالدو هت تریک  
کرد، حریفش را با شــش گل درهم کوبید. النصر 
بــا بردی کــه در این بازی به دســت آورد ۷۴ 
امتیازی شد و با ۹ امتیاز کمتر نسبت به الهلال 
و البته یک بازی بیشــتر در رده دوم باقی ماند.با 
اختــلاف امتیازی زیادی که النصر با الهلال دارد 
آن هم در فاصله چهار هفته مانده تا پایان لیگ، 
قهرمانی این تیم غیر ممکن اســت و باید الهلال 
 را قهرمــان فصل جاری لیگ عربســتان نامید.

 النصر از لیگ قهرمانان آســیا هم حذف شــد 
و تنهــا امیــد این تیم بــرای کســب جام در 
 فصل جــاری رقابت های جام حذفی اســت که 
آن هم با وجــود حریف قدرتمندی مثل الهلال 

کار سختی است.
دو تیم النصر و الهلال در پایان ماه جاری باید 
فینال جام حذفی را برگزار کنند و کریســتیانو 
رونالدو بســیار امیدوار اســت که تیمش بتواند 
الهلال آماده را شکســت دهد و قهرمان شــود. 
او گفــت: در فصــل جــاری می خواهیــم جام 
بگیریــم. امیدواریم فصل را به بهترین شــکل 
بــه پایان برســانیم و قهرمانــی در جام حذفی 
را بــه دســت آوریم.رونالدو بــا ۹ گل اختلاف 
 نسبت به نزدیک ترین تعقیب کننده اش در صدر 
جدول بهترین گلزنان فصل جاری لیگ عربستان 

قرار دارد.
 او در ۳۰ بازی در فصل جاری لیگ عربستان 

۳۲ گل به ثمر رسانده است. 
رونالــدو درباره این آمار گفــت: رکوردها به 
دنبال من هســتند و به صورت طبیعی به ثبت 
می رســند. امیدوارم به رکورد ۹۰۰ گل برســم. 
بســیار خوشــحالم و البته که مهــم پیروزی و 
 قهرمانی تیم است. باید در دیدارهای بعدی مان 
به پیروزی برسیم تا به بهترین شکل فصل را به 

پایان ببریم.

  نظارت بانوی ایرانــی در فینال جام 
باشگاه های فوتبال بانوان آسیا

کنفدراسیون فوتبال آسیا از نظارت معصومه 
شکوری در دیدار فینال جام باشگاه های فوتبال 

بانوان آسیا خبر داد.
دیدار دو تیم فوتبــال بانوان اوراواردز ژاپن و 
هیوندای استیل کره جنوبی در فینال رقابت های 
جام باشــگاههای فوتبال بانوان آسیا ۲۰۲۳ در 
حالی روز جمعه ۲۱ اردیبهشــت ماه در شــهر 
سایتاما ژاپن برگزار می شود که معصومه شکوری 
از ایــران به عنوان ناظر داوری در این مســابقه 

حضور دارد.
داورانی از کشــور چین قضــاوت این بازی را 

برعهده دارند.

      آمار برای رسانه یا 
افرادی که کارهای 

آنالیز را انجام می دهند 
جذاب است ولی در 
فوتبال دو تیم با هم 
بازی می کنند و هر 

تیمی بهتر باشد برنده 
می شود.

 ما تلاشمان را می کنیم، نتیجه دیگر تقدیر ماست

ورزش 

سعید جمشیدیان    |   سرمربی تیم فوتبال استقلال در نشست خبری قبل از بازی با ذوب آهن گفت: بهترین عملکرد را باید در هر بازی داشته باشیم 
بعدش هر اتفاقی که بیفتد تقدیر ماست.
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 ریشه یابی خشونت های فیزیکی و کلامی
 یک استاد دانشگاه معتقد است برای اصلاح فرهنگ هواداری و فرهنگ فوتبال 
در ایران باید آموزش را در اولویت قرارداد چرا که اســتفاده از جریمه بدون آموزش 

تاثیری در بهبود رفتارهای پرخاشگرانه ندارد.
 ورزش فوتبــال به دلیل محبوبیتی که در سراســر جهان و همچنین در ایران 
دارد بسیار مورد توجه است و این رشته ورزشی به دلیل پوشش رسانه ای گسترده 
و همچنین حضور تماشاگران و هواداران متعدد در ورزشگاه می تواند فرهنگ غالب 

کشور را منعکس کند.
فرهنگ فوتبال در کشــور ما بازیگران مهمی دارد و چهره های مطرح ورزشــی 
و بازیکنان شــناخته شــده ای که در تیم های بزرگ حضور دارند از جمله بازیگران 

تأثیرگذاری هستند که می توانند نقش مهمی در فرهنگ فوتبال کشور ایفا کنند.
دکتر معصومه کلاته ســیفری اســتاد دانشــگاه و پژوهشــگر حوزه فرهنگ و 
جامعه شناســی ورزش در گفت و گو با خبرنگار مهر، به بررســی مساله »فرهنگ 
فوتبــال« و »فرهنــگ هــواداری« در ایــران پرداخت و »آمــوزش« را مهم ترین 
 رکــن در اصــلاح ناهنجاری های موجود در فوتبال دانســت بر ایــن نکته تاکید

 کــرد که جریمه به تنهایی نمی تواند نقش مؤثــری در بهبود رفتارهای حاکم در 
فوتبال ایران داشته باشد.

دکتر معصومه کلاته سیفری در ابتدا به عواملی که می تواند به بروز خشونت در 
ورزشگاه منجر شود اشاره کرد و بر فراگیر بودن این امر در سراسر جهان تاکید کرد و 
گفت: مساله خشونت تماشاگران مختص به فوتبال ایران نیست در کشورهای اروپایی 
و همچنین با شدت بیشتری در کشورهای آمریکای جنوبی قابل مشاهده است. در 
ایران هم شاهدیم که برخی مسابقات که حساسیت زیادی دارد به خشونت منتهی 
شود. این خشونت ها شامل خشونت کلامی، فیزیکی و اجتماعی است که نسبت به 
کســانی چون دیگر هواداران، داوران، بازیکنان یا عوامل برگزار کننده رخ می دهد. 
این خشونت ها که هر از گاهی در فوتبال اروپا و با شدت بیشتر در آمریکای جنوبی 
شاهد آن هستیم به دلیل »اصل رقابت« و تلاش برای »برتری جویی« و »تعصبات« 
رخ می دهد.این استاد دانشگاه گفت: هوادارها بخش مهمی از این ورزش هستند که 

موجب گرم تر شدن تنور مسابقات می شوند.
 اما این رقابت ها وقتی رنگ و بوی مالی بیشتری به خود می گیرد خشونت ها هم 
افزایش پیدا می کند. برای نمونه در یک مســابقه بزرگی که در سراســر دنیا پخش 
می شــود و شرط بندی های گســترده ای روی آن صورت می گیرد هر جزئی از این 
مســابقه اهمیت ویژه ای پیدا می کند و بر رفتار تماشــاگران اثر می گذارد. به این 
ترتیب خشونت و حساسیت مسابقه ارتباط مستقیمی با هم دارند.وی ادامه داد: اگر 
خشونت هایی که در سکوها رخ می دهد کنترل نشود قابل تکثیر است و می تواند به 
دیگر تماشاگران و حتی بازیکنان و مسؤولان مسابقه منتقل شود و در بدترین حالت، 
ممکن اســت به خانه و زندگی شخصی افراد هم تکثیر شود و چرخه ای از خشونت 
شکل بگیرد.وی گفت: از دلایل بروز این خشونت ها می توان عوامل متعددی را ذکر 
کرد که شامل درگیری های داخل زمین، عوامل برگزارکننده، فشارهای اقتصادی یا 

فشارهای اجتماعی است. 
فردی که برای گذراندن اوقات فراغت به ورزشگاه می آید و پول نسبتاً زیادی را 
هم برای خرید پرداخت می کند با این مساله مواجه می شود که امکانات خاصی چه 
از لحاظ رفاهی و چه از لحاظ بهداشتی در ورزشگاه برای او فراهم نشده است و اگر 
کیفیت بازی هم نتواند او را راضی کند پس با یک تجربه ناخوشایند و ناموفق روبرو 
شده است و همین مساله موجب می شود خشونت بروز کند.خشونت هواداران نقطه 

آغازین مشخصی ندارد و نمی توان بخش مشخصی را عامل آن دانست و هر یک از 
عوامل بازی از جمله تماشاگران، داوران، بازیکنان، مربیان و عوامل بازی ممکن است 
با تصمیمات یا رفتار خود، خشــونت را به دیگری منتقل کنند.دکتر کلاته سیفری 
ادامه داد: اما نباید این اشتباه را مرتکب شد که تصور کنیم خشونت تماشاگران در 
ورزشگاه ایجاد شده است. این خشونت در ورزشگاه فرصت بروز پیدا کرده است اما 

بخشی از خشونت جامعه است. 
این خشونت در جامعه وجود داشته است و در ورزشگاه فرصت بروز پیدا کرده است. 
اما مساله اینجاست که در جامعه کسی به دنبال کنکاش و جست و جوی خشونت 
نیست اما هنگامی که این خشونت از طریق دریچه تلویزیون مشاهده می شود گمان 
بر این اســت که ورزشگاه محل رویش خشونت بوده است. فرهنگ هواداری جزئی 
از فرهنگ جامعه اســت و خشونتی که در ورزشگاه رخ می دهد نمودی از خشونتی 

است که در جامعه وجود دارد.
امــروزه در تمامــی بخش های جامعه ســامانه هایی بــرای حوزه های مختلف 
طراحی شــده اســت و مورد اســتفاده قرار می گیرد. همانطور که افراد در بسیاری 
از بخش های جامعه تحت نظارت هســتند و رفتار آنها کنترل می شود در ورزشگاه 
هم باید همین اتفاق بیفتد. اما بســیار قابل تأمل اســت که در ورزشــگاه نظارتی 
بر عملکرد تماشــاگران نیســت و برخی از آنها آزادانه دســت به هر کاری می زنند 
 بدون آنکه تخلفی از آن ها ثبت شــود. در کشــوری مانند انگلیس تماشاگر می داند

 که ورودش به ورزشگاه و رفتارش تحت نظارت است و اگر مرتکب تخلفی شود با 
جریمه مواجه می شود. 

ضمن اینکه پیش از هر چیز، برای اصلاح فرهنگ و بهبود آن آموزش هایی ارائه 
شده است.

بســیار مهم است که رفتار تماشاگران در ورزشگاه ثبت شود و لیدرها به خوبی 
آموزش داده شوند و کنترل شوند.

   سلبریتی های ورزشی باید آموزش ببینند
این استاد دانشگاه در ادامه به لزوم به کارگیری فرایندهایی برای اصلاح فرهنگ 
حاکم بر فوتبال تاکید کرد و معتقد است اعمال جریمه هایی همچون محرومیت از 
مســابقه و یا جریمه نقدی بدون آموزش کاملًا بی اثر اســت و صرفاً منبع درآمدی 

برای فدراسیون فوتبال است. 
آموزش بیش از جریمه اهمیت دارد.دکتر کلاته ســیفری بر این مســاله تاکید 
کرد که بررسی رفتار تک تک تماشاگران ممکن نیست اما از آنجا که خشونت یک 
چرخه اســت و بازیکنان و چهره های مطرح در این فرایند هم اثرگذار و هم اثرپذیر 

هستند باید به لحاظ فرهنگی مورد توجه قرار بگیرند. باید به بازیکنان آموزش داد 
 تا در مواقعی که تحت فشــار قرار می گیرند رفتارهای زشت یا خشونت آمیز از خود

 به نمایش نگذارند.

  نقش رسانه در آموزش و اطلاع رسانی
وی در ادامــه به نقش رســانه و تلویزیون در اصلاح ایــن روند و ارائه آموزش ها 
تاکید کرد و گفت: تلویزیون ابزار بســیار مناســبی برای ارائه آموزش های مربوط 
به فرهنگ هواداری اســت. شــاهدیم که در یک دیدار فوتبال که به صورت زنده 
پخش می شــود بارها تبلیغات مختلفی نشــان داده می شــود اما اگر بخشی از این 
تبلیغات به مســائل آموزشی در خصوص نکات فرهنگی و آموزشی با هدف اصلاح 
و بهبود خشــونت ها و پرخاش ها و نحوه رفتار صحیح در ورزشــگاه چه از ســوی 
 تماشــاگرها و چه از ســوی بازیکنان اختصاص پیدا می کرد می توانســت به ابزار

 بسیار مناسبی برای آموزش تبدیل شود.
مواردی مثل احترام بازیکن به هوادار، احترام هوادار به بازیکن یا کنترل هیجان 

و خشونت مواردی است که باید در صدا و سیما آموزش داده شود.

  لزوم آموزش به مدیران، مربیان و بازیکنان
وی به حواشی پیش آمده در خصوص یکی از بازیکنان ملی پوش پرسپولیس و 
رفتارش با هواداران تیم اشاره کرد و گفت: این بازیکن پس از رفتاری که با تماشاگران 
تیمش انجام داد جریمه مالی شــد در حالی که این مبلغ ممکن است برای او عدد 
قابل توجهی نباشد ضمن اینکه این مساله صرفاً یک درآمدزایی برای کمیته انضباطی 

است و ممکن است تأثیر در رفتارهای آینده این بازیکن نداشته باشد.
 بــرای مثال پس از اینکه چنین رفتاری را از خود به نمایش گذاشــت در کدام 
کلاس آموزشــی نشســت و چه چیزی به او آموخته شد تا در آینده مرتکب چنین 

خشونت و پرخاشی نشود.
این استاد دانشگاه در پایان بر لزوم وجود آموزش برای تمام ارکان فوتبال تاکید 
کرد و گفت: مســاله آموزش و اصلاح فرهنگ فوتبال مختص به تماشاگر و بازیکن 
نیســت. در باشگاهی شاهد درگیری های پرخاشگرانه بین یک مدیر عالی ورزشی و 
یک چهره سرشــناس ورزشی هستیم. همین مساله می تواند خشونت را به بازیکن 
و تماشاگر منتقل کند. وقتی بازیکن ملی پوش، مدیران رده بالا و سرمربیان سطح 
یک چنین خشونت هایی را از خود نشان می دهند کنترل این خشونت در تماشاگرها 

کار دشوارتری است.
اینکــه خشــونت و درگیری میان مدیر و ســرمربی وجود دارد نشــان از نبود 
آمــوزش کافــی در ایــن خصوص اســت. تبعات این مســاله این اســت که این 
خشــونت ها به جامعه کشــیده می شــود و تأثیر آن را روی ســکوهای ورزشگاه 
 می بینیــم. وقتــی در چنیــن ســطحی از طرف مدیــران رده بــالا و چهره های 
شاخص ورزشی شاهد چنین خشونت هایی هستیم نمی توان از یک تماشاگر جوان 

انتظار زیادی داشت.
بررسی رفتار تک تک تماشاگران ممکن نیست اما از آنجا که خشونت یک چرخه 
است و بازیکنان و چهره های مطرح در این فرایند هم اثرگذار و هم اثرپذیر هستند 
باید به لحاظ فرهنگی مــورد توجه قرار بگیرند. باید به بازیکنان، مربیان و مدیران 
آموزش داد تا در مواقعی که مورد فشــار قرار می گیرند رفتارهای زشت یا خشونت 

آمیز از خود به نمایش نگذارند.

مهدی طارمی »دراگائو« 
را به وجد آورد

 جواد نکونام، سرمربی تیم فوتبال استقلال، در نشست خبری پیش از بازی مقابل ذوب آهن اصفهان گفت: هیچ بازی ای تا 
پایان فصل برای ما راحت نیست. پنج بازی داریم و باید با تمام تمرکز، تلاشمان را بکنیم تا به موفقیت برسیم. می دانیم کجای 

بازی هستیم و چه می خواهیم تا شرایط را کنترل کنیم و به پیروزی برسیم.
او ادامه داد: بازیکنان از اهمیت بازی باخبر هستند و تمام تلاشمان را می کنیم تا فردا به پیروزی برسیم. به بازیکنان هم 

گفتم، بهترین عملکرد را باید در هر بازی داشته باشیم بعدش هر اتفاقی که بیفتد تقدیر ماست.
سرمربی استقلال هنگام اشاره یک خبرنگار به حضورش در نشست های خبری، گفت: بگذارید این را جواب بدهم. خوشحالم، 
همیشه دوست دارم پاسخگو باشم. در دعوا و دوستی هر طور که شده دوست دارم پاسخگو باشم ولی شرایط خیلی مهم است. 

همین الان تیمم تمرین دارد و در رختکن است و من اینجا جواب می دهم. 
اگر شرایط باشد می روم و اگر نباشد نمی روم. کسی هم به من نمی تواند بگوید که به سازمان لیگ بیا. شما در تمام دنیا را 
نگاه کنید، نه ایران، کنار زمین تمرین شان سالن کنفرانس خبری دارند و کنفرانس را انجام می دهند و می روند. امروز خوب 
است که می توانم اول به اینجا بیایم و بعد به تمرین بروم. دیر می رسم، مشکلی نیست. مثلا هتل المپیک باشم، از آن سمت 
تهــران در ایــن ترافیک بخواهم به اینجا بیایم باید چه کار کنم؟ اگر نتوانم بیایم، نمی آیم. دوســت ندارم به خبرنگاران عزیز 
بی احترامی کنم. هرگز چنین کاری نکرده ام و نمی کنم. این در حوزه من نیست ولی این اتفاق باید درست شود. سال بعد یا 
۱۰ سال بعد که باشم و مربیگری کنم، اگر نتوانم، نمی آیم. این مبنی بر این نیست که به رسانه های عزیز بی احترامی می کنم، 

نه! به خاطر برنامه ریزی است که باید در فوتبال ما درست شود.
سرمربی استقلال درباره اینکه پس از تغییرات در مدیریت باشگاه از فضای ایجاد شده چطور برای نتیجه گیری در هفته های 
پایانی اســتفاده می کند؟ گفت: هر تیمی متحدتر باشــد، قطعا نتایج بهتری می گیرد، نه فقط برای جام گرفتن، در هر جایی 
گروهی بهتر شود، موفق تر است. آتیلا حجازی و پدر مرحومش یک نام پرافتخار برای باشگاه هستند و افتخار داریم که کنار 
ما حضور دارد. حضور آقای علی عســکری و ســردار شهریاری در این مدت نشان داده که تیم، باشگاه و این مالکیت برای آنها 

اهمیت دارد. می توانیم کارهایمان را انجام دهیم و صحبت های خوبی انجام دادیم. آینده در دستان 
این عزیزان اســت و دوست داریم که این تیم استقلال بتواند بهترین نتایج را بگیرد. هیچ قولی 

نمی توانیم بدهیم مگر اینکه تا آخرین لحظه تلاش کنیم.
 طی جلســاتی که با آقای سمیعی داشتیم قرار شد که از هفته آینده بحث تمدید قراردادها 
با بازیکنان را داشته باشیم.نکونام درباره اینکه چه صحبتی با هواداران استقلال دارد تا از تکرار 
اتفاق زشــت بازی سپاهان و پرسپولیس جلوگیری شــود؟ گفت: تقابلی نداریم، ما همه از یک 

کشوریم و با هم دوست هستیم. 
اتفاقی که افتاد را باور کنید و قسم می خورم که گوش نکردم. من را می شناسید که صادقانه 
صحبت می کنم. هرکســی اگر اشــتباهی می کند باید تاوان آن را بدهد. نمی توان منکر رویکرد 
هواداران ما شــد. بازی قبلی خودم روی ســکو بودم، هواداران رقیب به من بی احترامی کردند 
ولــی بایــد این را بپذیریم چون متاســفانه در فوتبال ما وجود دارد. در مــورد اتفاقی که افتاده 
نمی توانم صحبتی داشــته باشــم ولی در مورد هواداران خودمان دوســت دارم با لباس آبی و 
 هــر چیزی که دارند ورزشــگاه کاملا آبی باشــد تا به امید خدا بتوانیم یــک بازی خوب انجام 

دهیم و به موفقیت برسیم.
»آرمین سهرابیان و رافائل سیلوا به بازی فردا می رسند؟« سرمربی استقلال در پاسخ به این 
سوال گفت: این هفته خداراشکر با ما تمرین کردند و امروز آخرین تمرین را داریم. قطعا کنار ما 

هستند، اینکه بازی کنند یا نه به شرایط بازی بستگی دارد ولی هر دو کنار ما هستند.
نکونام درباره اینکه کوپال ناظمی داور بازی فرداست هم گفت: ایشان داور واقعا خوب و داور 
شناخته شده ای هستند ولی اشتباه فاحشی برای ما افتاده  و آن هم دقیقه ۹۱ یک خطای اشتباه 
در بازی فولاد و مس رفســنجان بود که تیمم گل مســاوی را دریافت کرد. در کل ایشــان داور 
خوبی هستند ولی این نگاه وجود دارد چون آخرین باخت استقلال، با حضور ایشان بوده و روی 

اشتباهی بوده که قطعا ناخواسته بود.
 نگاه ما تا فردا مثبت اســت و همه چیز را در بازی می بینیم. من خودم فوتبال بازی کرده ام. 
دیدید که من یک بازی را ۲ بر صفر باختم و با اینکه اشتباه داوری وجود داشت، هیچ اعتراضی 
نکردم. با همان داور یک بر صفر برنده شدیم و اعتراض شدیدی کردم. فوتبال و داوری را می فهمم، 
نه اینکه داوری بلد باشم. جسارت می کنم، داوران عزیز که قضاوت می کنند می دانیم که چطور 
داوری می کنند. دوست داریم داوران بهترین عملکرد را داشته باشند و هر تیمی که لیاقت دارد 
برنده شــود. این تنها خواسته ماست و فکر نمی کنم خواسته زیادی باشد. داوری ها در این چند 
هفته طوری بوده که نمی شود اعتراض نکنیم و همه می بینند که چه اتفاقاتی افتاده است. نگرانیم 

ولی به همه داوران اعتماد می کنیم.
نکونام درباره اینکه ذوب آهن با آمار خوبی به بازی استقلال رسیده گفت: آمار برای رسانه یا 
افرادی که کارهای آنالیز را انجام می دهند جذاب است ولی در فوتبال دو تیم با هم بازی می کنند 

و هر تیمی بهتر باشد برنده می شود.
سرمربی استقلال در مورد اینکه از ابتدای فصل به سبک بازی تیمش انتقاد شده، گفت: من 

هر کاری که دلم بخواهد انجام می دهم. صد درصد. تا هر موقع که بخواهم.
نکونام در پاسخ به این سوال که »برای شما در این برهه مهم است که چه کسی مدیرعامل 
استقلال شود؟« گفت: من تابع باشگاه هستم و اتفاقات خوبی باید برای تیمم و بازیکنانم بیفتد؛ 
همین خواسته فوتبالی است و چارچوب همه چیز مشخص است.سرمربی استقلال در خصوص 
اینکه آیا با شهریاری جلسه ای داشته یا خیر؟ گفت: اینها کارهای مدیریتی است و چیزی نیست 

که من بخواهم ورود کنم.
»باشگاه درخواست داشته از بازیکنان امضای تسویه حساب بگیرد، این روی عملکرد بازیکنان 

تاثیر می گذارد؟« نکونام در پاسخ به این سوال گفت: هیچ تاثیری نمی گذارد، خیالتان راحت!
او در مورد احتمال تغییر نام باشگاه استقلال گفت: چیزهایی می گویید که دست من نیست و 
نمی توانم به آن ورود کنم. الان نمی توانم چیزی بگویم، مسئولان و مدیریت باشگاه باید تصمیم 
بگیرند. بالاخره اســتقلال برای ایران اســت و هر تصمیمی بگیرند ما تیم مان استقلال است و با 

افتخار زیر پرچمش بازی می کنیم و زحمت می کشیم.
یک خبرنگار از نکونام سوال کرد که دوست دارد تیمش با اختلاف کم برنده شود یا با اختلاف 
زیاد؟ یک خبرنگار دیگر هم اعلام کرد که می خواهد این سوال را تکمیل کند که نکونام گفت: 
پس با هم هماهنگ کرده اید! ما از ابتدای فصل عادت داریم. یکســری چیزها مشخص می شود. 

مهم نیست، از ابتدای فصل دیدید که استوار هستیم و ایستاده ایم.
در پایان از ســرمربی استقلال پرسیده شــد که »فلسفه فوتبال جواد نکونام چیست؟« او در 
پاسخ گفت: دو تیم با هم بازی می کنند، یک تیم برنده می شود، من دوست دارم در تیمی  باشم 

که برنده می شود.
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دلار  61.170

یورو 66.300

پوند  77.550

درهم  16.900

لیر  1.950

سکه  تمام  41.800.000

سکه نیم  24.400.000

سکه ربع  15.500.000

سکه یک گرمی  6.700.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

کاوازاکی GPz750 توربو؛ قاتل ابر 
موتورسیکلت های 1000 سی سی!

 GPz750 در سال های نه چندان دور، کاوازاکی موتورسیکلت
توربو را تولید کرد تا پاسخی محکم به تمامی موتورسیکلت های 

۱۰۰۰ سی سی داده باشد.
در اوایل دهه ۸۰ میلادی دنیای موتورســیکلت شــاهد 
پیشرفت های تکنولوژیکی زیادی بود و طرفداران نیز منتظر 
محصولات جدید موتورسیکلت سازان با چنین پیشرفت هایی 
بودنــد. یکی از این خلاقیت ها توربوشــارژر بود اما به همان 
اندازه که توربو سریعاً وارد دنیای موتورسیکلت ها شد به همان 

سرعت نیز از یادها رفت. سه برند بزرگ دنیای موتورسیکلت ها 
یعنی هوندا، سوزوکی و یاماها تولید موتورسیکلت های ۶۵۰ 
سی سی توربوی خود را به دلیل مشکلات عملکردی متوقف 
کردند. این پیشرانه ها خیلی کوچک بودند و توربوشارژر نیز 
فاصله نسبتاً زیادی با پیشرانه داشت که همین امر منجر به 
تأخیر زیاد توربو می شــد. با خداحافظی سه برند یاد شده از 
 بــازار، کاوازاکی فرصت را برای معرفی یک محصول توربوی 

جدید مناسب دید. 

صاحب امتیاز: موسسه مطبوعاتی دانش پیام بامداد نوین
مدیر مسئول: کریم حسن پور

سردبیر: جمشید بیرامی 
چاپ: جام جم

آدرس: تهران، بلوار مرزداران، خیابان ایثار ، انتهای کوچه مالک، پلاک 61
  : Avaayeeghtesad@gmail.com           021 49105666  :تلفن

گستره توزیع : سراسری     
    شرکت توزیع : نشر گستر 

Gmail

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1403/02/17
شماره : 1630

عاطفه دهقان   | دوازده سال پس از ساخت آخرین 
کامارو ینکو نســل اول، توربو Z ســاخته شد که 
هرچند به اندازه سلف خود وحشی نبود اما همچنان یک شورلت 
پرفورمنس بالای عالی محسوب می شد.»دان ینکو« یک راننده 
مســابقه بود کــه دو قهرمانی SCCA را در کارنامه داشــت. وی 
همچنین پســر یک فروشــنده مشــهور محصولات شورلت در 
پنسیلوانیا بود و در سن سی سالگی مدیریت یکی از نمایندگی های 
خانواده را در دســت گرفت. در کمتر از یک دهه، این نمایندگی 
ینکو به لطف جــادوی دان ینکو به کانون توجه علاقه مندان به 
شورلت های پرفورمنس در سراسر آمریکا تبدیل شد زیرا ینکو به 
ساخت نســخه های قدرتمندی از مدل های شورلت شول، نوا و 
مهم تر از همه کامارو با موتورهای V8 بلوک بزرگ می کرد.کامارو 
ینکو ابتدا در سال های ۱۹۶۷ و ۱۹۶۸ در نمایندگی ینکو از طریق 
تعویض موتور و کمی تیونینگ ساخته می شد اما در سال ۱۹۶۹ 
به لطف نفوذ دان در سیستم سفارش تولید دفتر مرکزی شورلت 
یا COPO که پیشرانه های قدرتمند را در اختیار برخی نمایندگی ها 
قــرار می داد، کامارو ینکو به صورت کارخانه ای با موتور ۷ لیتری 
L72 ساخته شد. بااین حال، در سال ۱۹۷۰ هرچند این نمایندگی 
برای کســانی که هنوز یک شورلت ینکو می خواستند نوا دیوس 

را ارائه می کرد اما عرضه کامارو ینکو خاتمه یافت.

  عصر توربوشارژر
برخلاف موستانگ که در ســال ۱۹۷۴ در نسل دوم از نماد 
باشکوه ماسل کارها به یک خودروی اقتصادی بر اساس فورد پینتو 
تبدیل شد، نسل دوم کامارو که در سال ۱۹۷۰ معرفی شده بود، 
تا یک دهه بعد همچنان تولید می شد. بااین حال، در این دوران 
نسخه های قدرتمند قبل به دلیل آلایندگی زیاد، مصرف سوخت 
بالا و هزینه بیمه گران، منقرض شدند. تنها اثری که از پرفورمنس 
همچنان در خانواده کامارو دیده می شد، Z28 بود که هرچند از 
پیشرانه ۵.۷ لیتری V8 با چهار کاربراتور استفاده می کرد اما تنها 

۱۹۰ اسب بخار قدرت داشت.
بااین حال، آن سال ها شروع دوران توربوشارژر بود و بسیاری از 
خودروسازان استفاده از این تکنولوژی را برای دستیابی به قدرت 
بیشتر بدون آلایندگی بالا در خودروهای تولیدی خود آغاز کرده 
بودنــد. حتی در آمریکا هم پونتیــاک در فایربرد از موتور توربو 
استفاده کرد. به همین دلیل، دان که پتانسیل توربو را دیده بود، 

تصمیم به توسعه یک کاماروی جدید با پرفورمنس بالا گرفت.

  تولد دوباره کامارو ینکو
دوازده سال پس از عرضه آخرین کامارو ینکو توسط نمایندگی 
مشهور دان در پنسیلوانیا، ینکو یک کاماروی قدرتمند جدید دیگر 
را برای دود کردن لاســتیک ها آماده کرد. این خودرو که توربو 
Z نام گرفت، بر اســاس Z28 مدل ۱۹۸۱ ساخته شد که آخرین 
کاماروی پرفورمنس نســل دوم بــود. توربو Z در ظاهر به لطف 
برچســب ها کناری و اســپویلر جلو که از کاماروهای مسابقه ای 
IROC گرفته شــده بود، به راحتی از نسخه های معمولی متمایز 
شــده بود. ینکو توربو Z را در دو نســخه عرضه می کرد. نسخه 
پایه که Stage نام داشــت، فقط ظاهری و ارتقاء موتور را تجربه 
می کــرد اما پکیج کامل با نــام Stage II، کامارو Z28 را به یک 
رقیب تمام عیار برای خودروهای اسپرت اروپایی تبدیل کرد. این 
خودرو به کمک فنرهای قابل تنظیم Koni مجهز شــد که باعث 
بهبود هندلینگ می شد. علاوه بر این، Stage II از رینگ های ۱۵ 
اینچی دوتکه Weld با لاســتیک های گودیر، صندلی های چرمی 

Kamp و غربیلک فرمان ریس مارک هم بهره می برد.

  پیشرانه V8 کوچک با قدرت بالا
 ،COPO بدون استفاده از سیستم Z ینکو برای ســاخت توربو
موتــور ۵.۷ لیتری LM1 را انتخاب کــرده بود که قدرت آن در 
حالت اســتاندارد به تنها ۱۷۵ اسب بخار کاهش پیدا کرده بود. 
بااین حال، ینکو با اســتفاده از کیت القاب اجباری ساخت توربو 

اینترنشنال، قدرت این موتور را افزایش داد. این سیستم توربو که 
طبق استانداردهای امروزی بسیار ابتدایی بود، psi ۷ هوای فشرده 
را از طریق کاربراتور چهار دهنه به موتور می رساند. برای جلوگیری 
از ناک زدن هم موتور به سیستم تزریق آب مجهز شد. این کیت 
قدرت پیشرانه را به طور چشمگیری افزایش داد درحالی که با تمام 

قوانین آلایندگی آمریکا مطابقت داشت.
ینکو هیچ گاه قدرت دقیق توربو Z را اعلام نکرد اما تخمین ها 
به ۲۵۰ اسب بخار اشاره داشت. این خودرو در آزمایش های واقعی 
توانست ۴۰۰ متر را ظرف ۱۴.۵ ثانیه طی کند که نه تنها نزدیک 
به عملکرد ماسل کارهای دوران طلایی بود بلکه دو ثانیه کامل 
از Z28 استاندارد سریع تر بود. دان ینکو قصد داشت ۲۰۰ نمونه 
کامارو توربو Z را با قیمــت ۱۰,۵۰۰ دلار معادل ۵۵,۱۰۰ دلار 
امروز برای نسخه  Stage I و ۱۷,۳۰۰ دلار معادل ۶۱,۵۰۰ دلار 
امروز برای Stage II تولید کند. بااین حال، قیمت گران، نگرانی ها 
در مورد سیستم های توربوی اولیه و کاهش محبوبیت نسل دوم 
کامارو در آخرین ســال تولید درحالی که نسل سوم در نزدیکی 
عرضه به بازار قرار داشــت، باعث ناکامی توربو Z شد. درنهایت، 
ینکو موفق به فروش تنها ۱۹ دستگاه از این خودرو شد که از این 

تعداد فقط سه دستگاه به پکیج Stage II مجهز بودند.

Z قیمت امروز کامارو توربو  
هرچند توربو Z کمیاب ترین کامارو ینکو محســوب می شود 
اما ارزش آن خیلی افزایش پیدا نکرده اســت به گونه ای که یک 
نمونه تمیز و کم کار Stage II آن اوایل امســال با قیمت تنها ۶۶ 
هزار دلار در حراجی فروخته شــد درحالی که کامارو ینکو مدل 
۱۹۶۹ این روزها بیش از ۲۰۰ هزار دلار قیمت دارد. البته توربو 
Z مدل ۱۹۸۱ حتی اگر به اندازه پیشــینیان خود محبوب نباشد 
امــا همچنان یک کامارو ینکوی واقعی بــود و در دورانی که به 
نظر می رسید صنعت خودروســازی آمریکا رو به انقراض است، 

پرفورمنس را بازگرداند.

 شورلت کامارو توربو Z، آخرین و 
کمیاب ترین کامارو ینکو

بــه اعتقاد عضو هیــات علمی پژوهشــگاه بین المللی 
زلزله شناســی و مهندســی زلزله امروزه شاخص تاب آوری 
جایگزین میزان تلفات انســانی در بررسی وقوع مخاطرات 
شده است؛ از این رو دو رخداد »زلزله« و »جنگ« مهمترین 
مخاطرات جوامع بشری به شمار می روند؛ چرا که زلزله بزرگ 

هائیتی موجب از دست رفتن استقلال این کشور شد.
دکتر عبدالرضا سروقد مقدم در نشست خبری امروز با بیان 
اینکه کنفرانس بین المللی زلزله ۳۳ سال است که هر ۴ سال 
یک بار برگزار می شــود، اظهار کرد: در دنیا مخاطراتی چون 
فرونشست، آتش سوزی، سیل و تصادفات جاده ای تلفاتی به 
دنبال دارد، ولی در رده بندی های جهانی دیگر تلفات جانی 

و تعداد کشته شدگان ملاک بحرانی بودن مخاطرات نیست.
وی ملاک بحرانی بودن مخاطرات در دنیا را تاب آوری اعلام 
کرد که ملاک جدید جهانی برای ارزیابی مخاطرات در دنیا 
است و یادآور شد: دو مخاطره »زلزله« و »جنگ« مهمترین 
مخاطرات به شمار می روند و شاهد هستیم که با وقوع زلزله 
بزرگ در کشوری مانند هائیتی، استقلال این کشور از دست 

رفت و این امر نشان از اهمیت رخدادهای لرزه ای دارد.
سروقدمقدم با اشاره به وقوع زلزله های بزرگ در کشورهایی 
چون تایوان، ترکیه و چین، یادآور شد: وقوع زلزله بزرگ در 
تهران با تاخیر مواجه شده است؛ از این رو نهمین کنفرانس 
بین المللی زلزله که از روز سه شنبه ۱۸ اردیبهشت ماه آغاز 
به کار می کند، شعار »زلزله کلانشهرها با تمرکز بر تهران« را 

سرلوحه فعالیت خود معرفی کرده است.
عضو هیات علمی پژوهشــگاه بین المللی زلزله شناسی و 
مهندسی زلزله، تاکید کرد: ما در این رویداد علمی در صدد 
هستیم تا با اجماع محققان و مسؤولان بسته ای را برای ارتقای 

ایمنی سازه ها تدوین کنیم.
وی از برگزاری کارگاه آموزشی در حوزه تاب آوری در روز 
چهارشنبه، ۱۹ اردیبهشت خبر داد و گفت: در این کنفرانس 
قرار است تفاهم نامه ای با یکی از بزرگترین مراکز تحقیقات 

چین در حوزه زلزله به امضا برسد.
سروقد مقدم با تاکید بر ارتقای تاب آوری کشورها در برابر 
مخاطرات، اظهار کرد: بعد از زلزله بزرگ سرپل ذهاب کرمانشاه 
جامعه مهندسی به این نتیجه رسید که اگر ۳۰ تا ۴۰ درصد از 
آیین نامه ها را در ساخت سازه ها رعایت کنند، می توانند جلوی 

بسیاری از تلفات را بگیرند.

یک گروه تحقیقاتی از دانشگاه نورث وسترن از فیزیک و 
نظریه آماری برای تایید نظریه تعادل اجتماعی »فریتز هایدر« 

استفاده کردند.
ضرب المثل پرکاربرد »دشــمنِ دشمنِ من دوست من 
اســت« فقط محدود به کلاس های دبیرستانی و درام های 
انتقام جویانه نیســت. ایــن موضوع نه تنهــا از یک نظریه 
روانشناختی اجتماعی که توسط روانشناس فریتز هایدر در 
دهه ۱۹۴۰ ارائه شد، سرچشمه می گیرد، بلکه به نظر می رسد 

اکنون از نظر علمی نیز ثابت شده است.
یک گروه تحقیقاتی از دانشگاه نورث وسترن از فیزیک و 

نظریه آماری برای تایید فرضیه هایدر استفاده کردند.
نظریه تعادل اجتماعی هایدر می گوید انســان ها به طور 
ذاتی تلاش می کنند تــا در محافل اجتماعی به هماهنگی 
برسند. بر اساس این نظریه چهار اصل وجود دارد که موجب 
تعادل روابط می شوند. این چهار اصل عبارتند از: »دشمنِ یک 
دشمن، یک دوست است«، »دوستِ یک دوست، یک دوست 
است«، »دوستِ یک دشمن، یک دشمن است« و »دشمنِ 

یک دوست، یک دشمن است«.
ایســتوان کواچ نویسنده ارشد این مطالعه اینکه چگونه 
به این نتیجه رســیدند که هایدر در واقع درست می گفت را 

توضیح می دهد.
مبنای اصلی نظریه تعادل اجتماعی در دستیابی به سازگاری 
شناختی نهفته است که به نوبه خود گامی به سوی تعادل روانی 
اســت. افراد برای هماهنگی در روابط بین فردی خود تلاش 
می کنند و زمانی که این روابط از محدوده چهار قانون توصیف 
شده توسط هایدر خارج می شود، این هماهنگی مختل می شود 
تا زمانی که فرد راهی برای بازیابی آن با تغییر احساس خود 

در مورد یکی از عناصر تشکیل دهنده این معادله پیدا کند.
به عنوان مثال، اگر از فرد مشهوری خوشتان می آید که 
محصولی را تأیید می کند که شما آن را دوست ندارید، نظر 
شما در مورد آن فرد مشهور و محصول نامشخص خواهد بود و 
در نتیجه منجر به ناهماهنگی شناختی می شود. یعنی تا زمانی 
که تصمیم نگیرید که آن محصول آنقدرها هم بد نیست یا اینکه 
واقعاً آن سلبریتی را دوست ندارید، اوضاع همین خواهد بود و 

زمانی که تصمیمتان را بگیرید، دوباره به هارمونی می رسید.

فســیل یک پستاندار ۶۵ میلیون ســاله در شهر کلرادو 
اســپرینگز آمریکا یافت شده است که کمی بیش از دو پوند 
وزن دارد و به گفته دانشــمندان، جد همه گاوها، خوک ها و 

گوزن هاست.
 دانشمندان موزه طبیعت و علم دنور)Denver( یک گونه 
پستاندار ۶۵ میلیون ساله را کشف کرده اند که جد حیوانات 

سُم دار مدرن مانند آهو، گاو و خوک است.
به نقل از آی ای، این فسیل جدید که میلیتوکودون لایدینام 
دارد در شهر کلرادو اسپرینگز آمریکا پیدا شده و مربوط به دوره 

بلافاصله پس از انقراض دایناسورهاست.

  جمجمه، آرواره ها و به اندازه چینچیلا
دانشمندان اشاره کردند که میلیتوکودون لایدی با اندازه 
تقریبی ۲۳ تا ۳۶ سانتی متر و کمی بیش از دو پوند وزن تقریباً 
به اندازه یک چینچیلا است. بقایای جمجمه و فک این موجود 
در صخره هایی که مربوط به دوران بلافاصله پس از انقراض 

دایناسورها هستند، کشف شد.
این کشف، داده های مهمی در مورد تنوع سریع پستانداران 
پس از انقراض دایناسورها ارائه می دهد. به گفته محققان، این 
کشف می تواند سرعت و تنوع گونه هایی را که در مدت زمان 

کوتاهی از تخم بیرون آمده اند را آشکار کند.
دکتر تایلر لیسون متصدی موزه دیرینه شناسی مهره داران، 
اهمیت این کشف را به دلیل وجود سابقه فسیلی ضعیف در این 
دوره زمانی برجسته کرد. این امر آن را به یک گام بزرگ در 
ثبت اولین تنوع پستانداران پس از آخرین انقراض دسته جمعی 
تبدیل می کند.این کشف نور جدیدی را بر تاریخ اولیه تکامل 
می اندازد، اما پیچیدگی ها را نیز آشکار می کند. به عنوان مثال، 
دندان ها می توانند ســرنخ هایی در مورد رژیم غذایی و روابط 
تکاملی ارائه دهند. اما وقتی صحبت از جمجمه به میان می آید، 
همانطور که دانشمندان در این مطالعه نتیجه گیری می کنند، 
این جمجمه فاقد علائم تشخیصی است. این امر چالش هایی 
را در درک کامل جایگاه آن در درخت تکاملی ایجاد می کند.

این پستاندار تازه کشف شده به این دلیل میلیتوکودون 
لایدی نام گرفت که دو نفر از مشارکت کنندگان برجسته این 
پژوهش گرامی داشته شوند. آنها شارون میلیتو، معلم بازنشسته 
و داوطلب این پروژه و لیدا هیل حامی موزه و قهرمان شــهر 

کلرادو اسپرینگز هستند.

تحلیلگران در نظرسنجی ماهانه رویترز، برآورد خود 
از قیمــت نفت در ســال ۲۰۲۴ را با فرض عقب ماندن 
رشــد عرضه از تقاضا در بحبوحه تنش های ژئوپلیتیکی، 
برای دومین بار بالا بردند و پیش بینی کردند این طلای 
سیاه بالای ۸۰ دلار در هر بشکه می ماند.در نظرسنجی 
رویترز از ۴۳ اقتصاددان و تحلیلگر در دو هفته گذشــته، 
پیش بینی شد قیمت هر بشکه نفت برنت در سال ۲۰۲۴، 
به ۸۴ دلار و ۶۲ سنت می رسد که بالاتر از برآورد ۸۲ دلار 
و ۳۳ ســنت در نظرسنجی مارس رویترز است و دومین 
بازبینی صعودی متوالی پیش بینی قیمت نفت در ســال 
میلادی جاری محســوب می شود.میانگین قیمت نفت 
برنت از ابتدای سال ۲۰۲۴ تاکنون، ۸۳ دلار و ۵۰ سنت 
بوده است.پیش بینی ها برای نفت آمریکا هم از ۷۸ دلار و ۹ 
سنت در مارس، به ۸۰ دلار و ۴۶ سنت در آوریل بازبینی 
شد.سورو سرکار، سرپرســت تیم بخش انرژی در بانک 
»دی بی اس« در این باره گفت: عوامل عرضه و تقاضای 
بازار در نیمه اول امسال، محدودتر از آنچه تصور می رفت، 
مانده انــد. روندهای تقاضا از آنچه پیش بینی شــده بود، 
مثبت تر بوده است و با کاهش ذخایر و محدودیت عرضه 
اوپک پلاس، از قیمت نفت پشتیبانی خواهد کرد.آژانس 
بین المللی انرژی اعلام کرده که با وجود برخی ریسک های 
 نزولی، رشد تقاضا برای نفت تا حدودی مطابق با روندهای 
پیش از کرونا مانده اســت. این آژانس پیش بینی کرده 
است تقاضای جهانی برای نفت در سال ۲۰۲۴، به میزان 
۱.۲ میلیون بشــکه در روز رشــد می کند.اکثر شرکت 
 کنندگان در نظرسنجی رویترز، انتظار دارند تقاضا برای

 نفت در ســال ۲۰۲۴، بین ۰.۹ تا ۱.۴ میلیون بشکه در 
روز رشد کند.

کف قیمت نفت در ۸۰ 
دلار محکم شد

گلدمن ســاکس با توجه به ریسک های ژئوپلیتیکی، 
پتانسیل افزایش قیمت طلا را به بالای ۳۰۰۰ دلار می بیند.

 ســال ۲۰۲۴ شــاهد افزایش قیمت طلا به سطوح 
بی سابقه بود، به طوری که فلز زرد در ماه گذشته به دلیل 
افزایش تقاضای جهانــی در بحبوحه عدم قطعیت های 
اقتصادی و ژئوپلیتیکی از ۲۴۰۰ دلار در هر اونس فراتر 
رفت. نکته قابل توجه این است که راهبرد شناسان  گلدمن 
ساکس بر این باورند که فضای مثبت بیشتری برای فلز امن 
وجود دارد و می گویند تا پایان سال به طور بالقوه می تواند 
از ۳۰۰۰ دلار فراتــر رود.قیمت طلا به دلیل ناآرامی های 
ژئوپلیتیکی و تقاضای بانک مرکزی افزایش یافت و یکی 
از محرک های اصلی ایــن افزایش قیمت، تقاضای قوی 
برای طلا از سوی بانک های مرکزی جهانی و خانوارهای 
آسیایی است. در چین، چالش های بهبود اقتصادی پس 
از همه گیری و کاهش ارزش یوان که طی ســال گذشته 
حدود پنج درصد در برابر دلار آمریکا ریزش داشته است، 
طلا را برای مصرف کننــدگان محلی گران تر می کند. با 
وجود این، مصرف کننــدگان چینی و هم بانک مرکزی 
چین مشتاقانه به دنبال طلا هستند.طبق گزارش شورای 
جهانی طلا، بانک مرکزی چین ذخایر طلای خود را برای 
۱۷ مــاه متوالی افزایش داده اســت که در این مدت ۱۶ 
درصد افزایش داشته است. بانک مرکزی چین تنها در ماه 
مارس، ۱۶۰ هزار اونس طلا به ذخایر خود اضافه کرد. به 
همین ترتیب، کشورهایی مانند ترکیه، هند، قزاقستان و 
برخی در اروپای شرقی خریداران فعال طلا در سال جاری 
بوده اند.این انباشت نشان دهنده روند گسترده تری در بین 
بانک های مرکزی جهانی برای تنوع بخشیدن به ذخایر و 
کاهش وابستگی خود به دلار آمریکاست. قیمت طلا در 
پایان آوریل شاهد عقب نشینی بود، اما در این هفته پس 
از اینکه سیاست گذاران فدرال رزرو احتمال کاهش نرخ 
بهره را دادند، احساسات صعودی بازگشت.فدرال رزرو در 
آخرین نشست روز چهارشنبه، با توجه به پیش بینی، موضع 

نرخ بهره خود را حفظ کرد. 
جروم پاول، رئیس فدرال رزرو، اظهار کرد که هرگونه 
تصمیم گیری در مورد نرخ بهره در آینده مبتنی بر داده 
خواهــد بود اما او افزود که افزایــش نرخ در این مرحله 

بعید است.

جهان منتظر طلای ۳۰۰۰ 
دلاری باشد؟

آیا تا به حال به این فکر کرده اید که وقتی گرسنه 
هستید و غذا می بینید یا بوی غذا را حس می کنید 
چه اتفاقی در بدن شما می افتد؟ گروهی از محققان 
در موسسه تحقیقات متابولیسم ماکس پلانک متوجه 
شــده اند که بدن ما در عرض چند دقیقه چگونه به 
این موضوع واکنش نشــان می دهــد. این یافته ها 
 ممکن اســت راه را برای درمــان دیابت نوع ۲ نیز

 هموار کند. هنگامی که حواس ما غذا را تشخیص 
می دهــد، بدن ما با تولید بزاق و اســید گوارشــی 
برای دریافت غذا آماده می شــود. مــا از مطالعات 
قبلی می دانســتیم که کبد نیز جــزو ارگان هایی 
اســت برای دریافت غذا آماده می شــود. سینیکا 
هنشــکه)Sinika Henschke(، نویســنده اول این 
مطالعه، توضیح می دهد که اکنون ما نگاهی دقیق تر 
به میتوکندری های سلول های کبدی انداخته ایم، زیرا 
آنها اندامک های سلولی ضروری برای متابولیسم و 
تولید انرژی هستند و متوجه شدیم که این سازگاری 
با چه سرعتی شــگفت آور انجام می شود.به نقل از 
اس اف، محققان با آزمایش روی موش ها نشان دادند 
که تنها دیدن و بوییدن غذا برای تحریک پاسخ در 
کبد کافی اســت. به طور خاص، حس کردن غذا بر 
میتوکندری در سلول های کبد تأثیر می گذارد.طی 
فرآیندی موسوم به فسفوریلاسیون یک گروه فسفات 
به پروتئین اضافه می شود که یک مکانیسم تنظیمی 
مهم در بدن است. این کار یک مسیر سیگنال دهی 
جدید را نشان می دهد که حساسیت به انسولین را 
در بدن تنظیم می کند.تأثیر روی کبد توسط گروهی 
از سلول های عصبی به نام نورون های POMC انجام 
می شــود که تنها با دیدن و بوی غذا در عرض چند 

ثانیه فعال می شوند. 

 دیدن و بوییدن غذا 
درمان  جدیددیابت

شرکت »ویرجین گلکتیک« قصد دارد هفتمین 
سفر فضایی خود را روز هشتم ژوئن به پرواز درآورد.

 اگر همه چیز طبق برنامه پیش برود، شــرکت 
»ویرجین گلکتیک«ماه آینده دوباره پرواز خواهد کرد.

به نقل از اســپیس، این شرکت به تازگی اعلام 
کرده که روز هشــتم ژوئــن را برای هفتمین پرواز 
فضایی تجاری خود هدف قرار داده است. این پرواز 

یک سفر زیر مداری به نام »گلکتیک ۰۷«است.
این دومین پرواز فضایی ویرجین گلکتیک در سال 
جاری است که پس از ماموریت »گلکتیک ۰۶« در 
۲۶ ژانویه انجام می شود و دوازدهمین پرواز کلی آن 

تا به امروز محسوب می شود.
ویرجین گلکتیک از یک سیستم پرتاب هوایی 
اســتفاده می کند که از دو وســیله نقلیه تشکیل 
شــده است؛ یک هواپیمای حامل به نام »وی ام اس 
اوه«)VMS Eve( و یک فضاپیمای زیر مداری به نام 

.)VSS Unity(»وی اس اس یونیتی«
هواپیمای وی ام اس به همراه فضاپیمای یونیتی که 
زیر بال هایش قرار دارد، از باند فرودگاه بلند می شود و 
فضاپیما را در ارتفاع حدود ۱۳۷۰۰ متری رها می کند. 
سپس، یونیتی موتور خود را روشن می کند و راه خود 

را به سمت فضای زیر مداری در پیش می گیرد.
مسافران هواپیمای فضایی، چند دقیقه بی وزنی را 
تجربه می کنند و می توانند زمین را در برابر تاریکی 
فضا ببینند. بلیط یونیتی در حال حاضر به مبلغ ۴۵۰ 

هزار دلار فروخته می شود.
گلکتیک ۰۷ از فرودگاه »اسپیس پورت آمریکا«در 
جنوب غربی نیومکزیکو حرکت خواهد کرد و چهار 
مســافر در کابین یونیتی حضور خواهند داشــت. 
ویرجین گلکتیک هنــوز این افراد را معرفی نکرده 
است.سه نفر از سرنشینان، فضانوردان خصوصی اهل 
نیویورک، کالیفرنیا و ایتالیا هستند. ویرجین گلکتیک 
روز چهارشنبه در به روزرسانی ماموریت گلکتیک ۰۷ 
نوشت: چهارمین سرنشین، یک فضانورد و پژوهشگر 
شرکت »آکسیوم اسپیس«)Axiom Space( است که 

آزمایش های متعددی را انجام خواهد داد.
آکسیوم اسپیس یک شرکت مستقر در هیوستون 
اســت که تا به امروز ســه ســفر سرنشــین دار را 
به »ایســتگاه فضایی بین المللی« ســازمان دهی 
کرده و همه این ســفرها از ســخت افزار شــرکت 
»اســپیس ایکس«)SpaceX( اســتفاده کرده انــد. 
همچنین، آکسیوم اسپیس قصد دارد تا اواخر دهه 
۲۰۲۰ ایستگاه فضایی خود را در مدار زمین مونتاژ 

و راه اندازی کند.

هفتمین سفر فضایی 
 »ویرجین گلکتیک«

 ماه آینده

»زلزله« و »جنگ« دو 
مخاطره مهم جوامع بشری

فیزیک ثابت کرد که 
»دشمنِ دشمنِ شما واقعاً 

دوست شماست«

این موجود، جد گاوها و 
گوزن هاست
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